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PROTOKÓŁ NR VI/15 

z VI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

13 kwietnia 2015 roku, godz. 1100 

 

Sala Sesyjna Urzędu Miasta w Gorzowie Wielkopolskim 

 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad VI zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

w dniu 13 kwietnia 2015 roku otwieram VI zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018, która odbywa się po raz pierwszy na sali posiedzeń Rady Miasta Gorzowa 

Wielkopolskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

z powodu nieobecności na 50 uroczystej sesji Sejmiku Województwa Lubskiego w dniu 27 czerwca 

2014 roku, było tam podsumowanie edycji „Olimpu Lubuskiego”, nie zostało wręczone do tej pory 

wyróżnienie. Ono dotyczy działalności za wieloletni wkład sponsora gorzowskiego Klubu Sportowego 

AZS - PWSZ Gorzów Wielkopolski, Pana Jana Rudnickiego firmy „Agro - Biznes”. Ta firma również 

od bardzo wielu lat wspiera turnieje programu „Nauka, Sport, Przyszłość”. W imieniu Laureata „Olimp 

Lubuski” odbierze Pan Tomasz Mikołajczak, prokurent firmy. Zapraszam Panią Marszałek Elżbietę 

Annę Polak, by wspólnie dokonała wręczenia. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak oraz Przewodniczący Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz  wręczają „Olimp Lubuski”. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

przy tej sposobności informuję, że rozpoczęliśmy przyjmowanie nowych zgłoszeń kandydatów 

do tegorocznych „Lubuskich Laurów Oświaty” oraz „Olimpu Lubuskiego”. Zgłoszenia przyjmowane 

będą do 20 maja br. Proszę pamiętać, jeśli chcielibyśmy kogoś zgłosić, wyróżnić czy to „Olimp 

Lubuski”, czy też „Lubuski Laur Oświaty”. A wielu nauczycieli, wielu działaczy zachęcamy do takich 

inicjatyw. Szanowni Państwo Radni informuję, że w przerwie, która jest planowana po punkcie 

dotyczącym informacji Prezydenta Miasta Gorzowa Jacka Wójcickiego o perspektywie czteroletniej, 

odbędą się w sali 201 dwa posiedzenia, każde po kolei. Pierwsze to będzie posiedzenie Komisji 

Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa, a drugie Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych. Przepraszam jednocześnie za to, że z tej drugiej Komisji nie zostały w należyty sposób 

dostarczone materiały dotyczące sprawozdania z działalności organizacji pożytku publicznego.     

Szanowni Państwo, przystępujemy do części merytorycznej dzisiejszej sesji Sejmiku. Przypominam 

raz jeszcze, że na podstawie listy obecności, obecnych jest 28 radnych, dwoje jest nieobecnych, 

a zatem Sejmik jest władny do podejmowania prawomocnych uchwał. Szanowni Państwo, jak się 

zorientowaliście obradujemy na sali sesyjnej Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego i tutaj jednak 

kwestia techniczna, wydruki dotyczące głosowań będą troszeczkę inne. Jurek Wierchowicz nawet 

dotarł. Cześć Jurek. Przepraszam, ale jesteśmy kolegami od wielu lat. Razem byliśmy 

parlamentarzystami, zresztą to mój szef były. Szef Klubu Parlamentarnego przypominam, bo niektórzy 

w Gorzowie zapominają, że Jerzy Wierchowicz był szefem Klubu Parlamentarnego.    

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz:  

W koalicyjnym Rządzie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W koalicyjnym 

Rządzie i Władysław Komarnicki mi to przypomina. Widzicie Państwo jaki jest pożytek z Prezydium 

Sejmiku. Zatem chciałem poinformować Państwa jednocześnie, że jesteśmy tu gościnnie. Proszę 

niczego nie zniszczyć na tej sali, by nie pozostały jakieś rachunki do zapłacenia przez Biuro Sejmiku 

po sesji. Pamiętajmy, że jesteśmy na wyjeździe, a na wyjeździe trzeba pokazać klasę, jeżeli chodzi 

o używanie języka, jeśli chodzi o savoir-vivre, jeżeli chodzi o komunikację, jeśli chodzi 

też o kompetencję zabieranych głosów, wypowiedzi. Pokażmy się Gorzowowi z najlepszej strony, 

tak jak każdy, który chce się dobrze sprzedać. Jednocześnie pamiętajmy o tym, że mamy tu pewne 

problemy komunikacyjne, w sensie dostępności do sal i że nie mamy wystawnego stołu z posiłkami 
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na tej sali, ale też mam takie głosy, żeby ten stół wystawny z posiłkami z sali kolumnowej z czasem 

też zniknął, bo jest zbyt dużą pokusą dla niektórych. Dla niektórych i rozprasza merytoryczną część 

obrad. Jednocześnie chciałem Państwu przypomnieć, że głos oddany, ważny jest wówczas gdy się 

ta zielona lampka pali i ona zgaśnie to znaczy, że głos został oddany i proszę o kontrolowanie na sesji 

czy te urządzenia się świecą, by nie było tych problemów z informowaniem o tej stronie technicznej, 

czy we wszystkich głosowaniach uczestniczyliśmy należycie. Ja rozumiem, że wiecie Państwo gdzie 

już są toalety, gdzie jest szatnia, że są problemy rozpoznane dotyczące parkingów i przypominam, 

że nie wolno palić papierosów ani tutaj, ani w budynku. Trzeba wychodzić na zewnątrz, ale zróbmy 

taki dzień bez papierosa dzisiaj.   

 

Do punktu 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku obrad VI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad.  

Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o punkt 13a – 

podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu 

Rady Działalności Pożytku Publicznego Województwa Lubuskiego – druk nr 78/15. Przypominam 

Państwu raz jeszcze, że wszystkie projekty uchwał są dostępne na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl, również tu bez kąśliwości, ale dla przypomnienia porządkowego – te dane 

dotyczące działalności organizacji pożytku publicznego były dostępne na stronie internetowej w innej 

zakładce, ale były dostępne i są cały czas dostępne. Ponadto informuję, że na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest druga wersja projektów uchwał w sprawie dokonania zmian 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2015 rok – druk nr 74/15 i dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2015-2029 – druk nr 75/15. 

Czy Państwo Radni mają pytania, uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? 

Wycofujemy z porządku obrad punkt: nadanie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk 77/15. Po prostu Kapituła tej odznaki się nie zebrała przed tym posiedzeniem sesji 

Sejmiku i będziemy tą uchwałę podejmowali w maju, 11 maja – dzień po wyborach prezydenckich. 

Wszystkie uwagi, które są kierowane do Przewodniczącego przypominam, że w tej kadencji 

Przewodniczący Sejmiku Czesław Fiedorowicz nie jest członkiem Kapituły. Członkami Kapituły są moi 

świetni zastępcy: Władysław Komarnicki, Edward Fedko i Marek Surmacz. Władek Komarnicki 

organizuje pracę Kapituły i mam nadzieję, że te odznaki zostaną przyznane, a zatem ten drugi punkt 

zmieniamy.  
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Jeśli nie ma więcej innych uwag to pozwólcie Państwo, że poddam pod głosowanie  rozszerzenie 

porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 13a – podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli 

Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu Rady Działalności Pożytku Publicznego Województwa 

Lubuskiego – druk nr 78/15. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć  przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych.  

Za było 27, nikt nie był przeciw, 1 się wstrzymał.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 13a. 

 

Zatem przystępujemy do wycofania punktu dotyczącego „Odznak Honorowych za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego”. Kto jest za przyjęciem wycofania punktu uchwały o „Odznakach 

Honorowych za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, nacisnąć przycisk czerwony. Kto wstrzymał się, nacisnąć przycisk niebieski.  

Oddano 28 głosów.  

Wszyscy z Państwa byli za, a zatem ten punkt został wycofany.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Szanowni Państwo, zatem poddaję pod głosowanie ten zmieniony porządek obrad.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Komisji 

Zdrowia nie było? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Komisja Zdrowia 

się jeszcze raz zbierze i jeśli nie zostanie zaopiniowane wtedy po raz kolejny będziemy zmieniali 

porządek obrad. Tak, będzie jeszcze jedna komisja, tak uzgodniliśmy z Panem Przewodniczącym 

Dajczakiem. Szanowni Państwo, poddaję pod głosowanie cały porządek. Kto z Państwa Radnych jest 

za przyjęciem porządku obrad w tej zmienionej wersji, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk „T”. Jeśli ktoś jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Jeśli ktoś się wstrzymał, 

przycisk niebieski.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych.  

Wszyscy byli za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Zatem przyjęliśmy porządek obrad. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  
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Przypominam, że w przerwie po punkcie, o którym mówiłem przystąpimy do obrad dwóch komisji. 

Szanowni Państwo, przystępujemy do punktu 3.   

 

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Do punktu 3. 

Wnioski i interpelacje.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby w tym punkcie zabrać głos? Proszę o podniesienie ręki. Pan Klaudiusz Balcerzak 

jako pierwszy. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję. Interpelacja zgłoszona na sesji 

Sejmiku Wojewódzkiego Lubuskiego w dniu 13 kwietnia 2015 roku w pięknym mieście Gorzowie, 

moim mieście, do którego przyjechałem 25 marca 1945 roku, jest mi bardzo miło, przez Radnego 

Klaudiusza Balcerzaka w sprawie: dotyczy modernizacji drogi wojewódzkiej nr 278 ze szczególnym 

uwzględnieniem odcinka tej drogi, która biegnie przez wieś Lubogoszcz. Treść wniosku: w związku 

z wystąpieniem Rady Sołeckiej i sołtysa wsi Lubogoszcz w sprawie szybkiej modernizacji drogi 

wojewódzkiej 278 przebiegającej przez wieś Lubogoszcz na odcinku skarpy, która oddziela drogę 

wojewódzką od jeziora, proszę o szybką interwencję. Fatalny stan drogi na tym odcinku jest 

zagrożeniem dla ruchu kołowego, ciężkiego i pieszych. Poprawy bezpieczeństwa wymaga 

też przejście z wioski na przystanek autobusowy. Całość złożonych problemów ujęta jest w piśmie 

z dnia 8.04.2015 roku złożonego przez sołtysa wsi Lubogoszcz na ręce Radnego Klaudiusza 

Balcerzaka. Pismo sołtysa w załączeniu. Propozycja załatwienia sprawy: szybkie podjęcie decyzji 

o likwidacji stanu zagrożenia. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

O zabranie głosu bardzo proszę Panią Radną Annę Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: W dniu dzisiejszym składam 3 interpelacje. 

Pierwsza interpelacja w sprawie przedstawienia harmonogramu konkursów w ramach Regionalnego 

Programu Operacyjnego Województwa Lubuskiego na lata 2014-2020. Uzasadnienie na piśmie. 

Druga interpelacja jest w sprawie nowej przeprawy mostowej w Kostrzynie nad Odrą oraz budowy 

obwodnicy Kostrzyna nad Odrą mającej połączyć most z drogami krajowymi 22 i 31. Natomiast trzecia 

interpelacja dotyczy wizji przyszłości Portu Lotniczego Zielona Góra/Babimost, kosztów utrzymania 
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portu, w tym kosztów zarządu tym portem. Tak jak powiedziałam wcześniej w drugiej i trzeciej 

interpelacji znajduje się pełne uzasadnienie na piśmie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Szanowni 

Państwo, mam tutaj zapisaną listę: Marcinkiewicz, Dajczak, Surmacz, Fedko, Komarnicki. Jeśli ktoś 

chciałby tutaj widzę. Bardzo proszę Mirosław  Marcinkiewicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, otrzymałem 

skargę na sposób wykonywania właściwie przejazdów kolejowych na trasie Kostrzyn – Poznań. Pisze 

do mnie mieszkanka Gorzowa, że nawet z synem wybiera się na stację Wieprzyce, bo tam jest szansa, 

że wsiądzie do tego pociągu, bo tutaj na stacji w Gorzowie – Gorzów Główny nie ma takiej możliwości. 

Tłok jest skandaliczny. Chętni nie mogą się dostać do pociągu albo jeżdżą naprawdę w warunkach 

urągających czemukolwiek. Tu mam podany konkretny dzień – 7 kwietnia godzina odjazdu. Wszystko 

to jest łatwe do sprawdzenia i co więcej taka sytuacja jest częsta. To występuje po świętach, 

to występuje w weekendy. Sam pamiętam, że taką interpelację już zgłaszałem wcześniej i właściwie 

nic się nie dzieje. Bardzo proszę, tu musi jeździć większy skład. Dodajmy też, że to połączenie akurat 

jest rentowne. Ono przynosi konkretne pieniądze. Nie dość, że przewozi pasażerów, to nie musimy 

do tego dokładać więc bardzo uprzejmie proszę Zarząd aby zająć się sprawą. Proszę o informację – 

kiedy są możliwe takie działania, które spowodują, że mieszkańcy Gorzowa będą jechać, nie tylko 

Gorzowa, bo pociąg jedzie z Kostrzyna, będą jeździć w normalnych, cywilizowanych warunkach. 

To jest jedna rzecz. I druga interpelacja, właściwie to przypadek, że dotyczy też połączeń kolejowych, 

ale miałem okazję zapoznać się z korespondencją, którą prowadził, czy prowadzi z Zarządem 

Województwa Pan Prezydent Jacek Wójcicki. Chodzi o połączenia, tutaj się skupię najpierw 

na połączeniu międzynarodowym, które miałoby z Gorzowa prowadzić do Berlina i powiem szczerze, 

że z pewnym zdumieniem zapoznałem się z odpowiedzią, którą podpisała właśnie Pani Alicja 

Makarska. Fajnie proszę Państwa, dowiadujemy się tak, że jest to połączenie międzynarodowe, 

jak byśmy tego nie wiedzieli, że trwają konsultacje, sobie trwają właśnie, nie wiadomo kiedy, 

nie wiadomo co one przynoszą, że nie jest to obligatoryjne. Proszę Państwa, czas skończyć z taką 

nowomową urzędniczą. Bardzo o to proszę Zarząd. Konkretnie – jest to możliwe, nie jest możliwe, 

a jeżeli nie jest możliwe, to dlaczego? Co trzeba spełnić, żeby takie połączenie wreszcie zrealizować? 

Jakie działania planuje Zarząd podjąć w najbliższym czasie i bardzo uprzejmie proszę, żebym 

nie dostał właśnie takiej odpowiedzi, jak dostał Pan Prezydent Gorzowa. Bo to jest odpowiedź, która 

niczego nie wnosi. Nie przekonujmy się jakie to są przewozy, tylko próbujmy rozwiązać problem. 

Dziękuję. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję.  

O zabranie głosu bardzo proszę Pana Radnego Władysława Dajczaka. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. 

Moja interpelacja dotyczy szpitala w Obrzycach, ponieważ jestem Radnym z tamtego okręgu 

i mieszkańcy Międzyrzecza prosili mnie o odpowiedź na pytanie, na które nie potrafię odpowiedzieć. 

W związku z tym pytanie do Zarządu Województwa. W Międzyrzeczu w tym szpitalu w Obrzycach 

została przeprowadzona inwestycja w kolektory słoneczne. Kosztowało to niemałe pieniądze. 

Ona miała przynieść bardzo wymierny i konkretny efekt w gospodarce cieplnej tego szpitala 

i ze zdziwieniem mieszkańcy informują mnie i pytają – dlaczego w styczniu został ogłoszony przetarg 

na budowę własnej nowej kotłowni w tym szpitalu? Chciałbym wiedzieć co jest powodem, 

czy nieudana inwestycja w kolektory słoneczne? Jakie to były pieniądze i dlaczego decyzja o budowie 

nowej kotłowni za kolejne pewno grube miliony złotych? Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

O zabranie głosu proszę Radnego Marka Tomasza Surmacza. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Dziękuję 

bardzo. Moja interpelacja dotyczy braku reakcji Marszałka Województwa Lubuskiego na wystąpienie 

pracowników Muzeum Lubuskiego w sprawie sytuacji finansowej placówek kultury w województwie 

lubuskim. Od ubiegłego roku Komisja Zakładowa NSZZ „Solidarność” Muzeum Lubuskiego im. Jana 

Dekerta w Gorzowie podejmuje próby zwrócenia uwagi Marszałka na pogarszającą się sytuację 

finansową tej placówki kultury. Konsekwencją tego jest fatalna sytuacja płacowa pracowników 

o wymaganych wysokich kwalifikacjach zawodowych. Marszałek 8 sierpnia ubiegłego roku w jedynym 

piśmie odpowiedzi, po trzech wystąpieniach, powołując się na stosowne przepisy obowiązującego 

prawa poinformował, że pełną odpowiedzialność za zarządzanie placówką ponosi dyrektor. Pozwolę 

sobie przypomnieć Marszałkowi niezwykle istotny acz oczywisty fakt, że realne obniżanie dotacji 

na placówki kultury musi wiązać się z wymuszaniem na ich kierownictwach ograniczania statutowych 

działalności, obniżaniem wymagań zawodowych wobec zatrudnianych pracowników, redukcji 

zatrudnienia. Ostatecznie do poważnego namysłu nad sensem prowadzenia takich działalności 

w kulturze. Każde zaangażowanie obywateli w sprawy publiczne powinno spotkać się co najmniej 

z życzliwością i powagą. Dlatego dziwi mnie bezczynność administracji samorządowej w tej sprawie, 

ignorowanie wystąpień pracowników Muzeum, nie podejmowanie dialogu w sprawach pozostających 

w wyłącznych kompetencjach Marszałka Województwa Lubuskiego. Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo 

Panu Przewodniczącemu Surmaczowi, teraz Pan Przewodniczący Edward Jan Fedko. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie 

Przewodniczący. Pani Marszałek. Wysoki Sejmiku. W ubiegły piątek, tj. 10 kwietnia odbyłem bardzo 

ciekawe spotkanie podczas dyżuru z mieszkańcami Pszczewa i miałem okazję spotkać 

się z kierownictwem Stowarzyszenia Lokalna Grupa Rybacka Obra-Warta z siedzibą do stycznia 

w Pszczewie, a w tej chwili już w Międzychodzie oraz z potencjalnymi beneficjentami tego programu. 

Pani Marszałek zapewne zna sprawę, ponieważ widzę, że pismo też było kierowane do Zarządu, 

natomiast ja tylko zasygnalizuję o co chodzi, a szczegóły, pytania szczegółowe są skierowane 

w interpelacji. Otóż Zarząd tego Stowarzyszenia twierdzi, że samorząd województwa lubuskiego 

zaprzepaścił możliwość zakontraktowania wszystkich przewidzianych środków dla lokalnej grupy 

rybackiej Obra-Warta i obwinia za ten stan rzeczy właściwy Departament Urzędu Marszałkowskiego, 

twierdząc po prostu, że nie podjęto w czasie określonych przepisami czynności prawnych, że to jest 

swoista zwłoka organu właściwego do podejmowania decyzji i oceny tych wniosków. Ogromne 

rozgoryczenie przekazali również potencjalni beneficjenci, którzy zaangażowali własne pieniądze 

na realizację projektów, które powinny być zrefundowane, a 2 lata nie są refundowane. Ten stan 

rzeczy również spowodował, że siedziba Zarządu przeniesiona została z Pszczewa do Międzychodu 

w województwie wielkopolskim uznając, że województwo wielkopolskie absolutnie sprawniej realizuje 

ten projekt. I co jest istotne w tym piśmie również informują i to potwierdzili na naszym spotkaniu, 

że przygotowują pozew z powództwa cywilnego o zadośćuczynienie z tytułu utraconych dochodów 

w związku z nierozliczeniem tych projektów. Szczegóły przekażę w formie pisemnej. Druga sprawa. 

Otóż Pani Marszałek byłem na prezentacji Regionalnego Programu Operacyjnego, bardzo ciekawie 

przedstawiona prezentacja, konkretna. Natomiast rozmawiając w gronie Zarządu Głównego Związku 

Ochotniczych Straży Pożarnych wyszedł temat dotyczący ograniczeń aplikacji w osi priorytetowej 

4 na działania wykonywane szeroko pojętego bezpieczeństwa. Takie padło pytanie: czy 

te ograniczenia, w naszym przypadku jest to 10% ogólnej alokacji osi bodajże 4, czy te ograniczenia 

tak jak przekazano nam tutaj wynikają z ustaleń Komisji Europejskiej, a jeśli tak, to mnie by 

interesowała podstawa, na podstawie której takie ograniczenia wprowadzono. Czy też te ograniczenia 

są wprowadzone na poziomie Ministerstwa Rozwoju Regionalnego, czy też Zarządu Województwa? 

Bardzo bym prosił o taką konkretną odpowiedź. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Teraz proszę Pana Przewodniczącego Władysława Komarnickiego. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Władysław Komarnicki: Dziękuję 

Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo, chciałem wnieść interpelację w sprawie braku ochrony 

akustycznej wzdłuż odcinka drogi ekspresowej S3 w rejonie dzielnicy Gorzowa Zieleniec oraz 

miejscowości Karnin i dalszych. 15 maja 2014 został oddany do użytku nowy odcinek drogi 

ekspresowej S3 Gorzów Wielkopolski węzeł Międzyrzecz Południe. Ta wielka inwestycja i chluba 

zresztą naszego województwa miała nie tylko zmienić gospodarkę i pomóc w walce z bezrobociem, 

ale również przybliżyć turystom uroki naszej bogatej w tereny leśne, jeziora – oazy spokoju. Niestety 

przed budową tego odcinka S3, jak i w trakcie jej realizacji, nie wzięto pod uwagę zabezpieczenia 

akustycznego nowopowstającej zabudowy domków jednorodzinnych w okolicach ulic: Zastępowej, 

Chorągwianej, Junackiej, Hufcowej, Osadniczej i Zuchów. Nie wzięto również pod uwagę 

już istniejącej pojedynczej zabudowy mieszkaniowej dzielnicy Zieleniec oraz miejscowości Karnin. 

Szalę goryczy przepełnia fakt, że nieliczne powstały ekrany akustyczne, znajdują się w miejscach 

logicznie nieuzasadnionych, w wyniku czego dochodzi do nadmiernego kumulowania się hałasu 

w wyżej wymienionym terenie. Mieszkańcy dzielnicy Zieleniec oraz mieszkańcy Karnina 

interweniowali w tej sprawie już od marca 2014. Ponad rok prowadzone są także rozmowy z Generalną 

Dyrekcją Oddziałem w Zielonej Górze. W odpowiedziach na wnioski czytamy, że rozmieszczenie 

ekranów akustycznych przy drodze ekspresowej S3 zostało ustalone – uwaga, na etapie projektowym 

w dniu 22 grudnia 2006. Ja chcę Państwu zwrócić uwagę, że odpowiadający nie wziął pod uwagę 

szacunku do tych mieszkańców i chciałbym prosić, szczególnie się zwracam do Pani Marszałek 

Makarskiej, żeby tego typu odpowiedzi nie miały miejsca, bo to jest brak szacunku tam 

dla mieszkańców, to jest po pierwsze. A po drugie, chciałbym jeszcze przypomnieć, że bezskutecznie 

walczył o to Radny Miasta Gorzowa Piotr Zwierzchlewski. Chcę prosić, żeby odpowiedź była tak, 

jak oczekują tego mieszkańcy. Nie jest to znowu duży koszt, żeby był spokój, jeżeli chodzi o te miejsca. 

Uzasadnienie na piśmie złożę osobiście na ręce Pani Marszałek.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Teraz Pan Radny 

Józef Kruczkowski, jeszcze jest Pani Radna Anna Chinalska, Pani Radna Grażyna Dereń. Czy ktoś 

z Państwa Radnych jeszcze się zgłasza?  Na razie nie, dziękuję bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Ja chciałbym zgłosić 2 interpelacje. 

Pierwsza kwestia dotyczy podjęcia działań przez Zarząd Województwa związanych ze stałymi 

połączeniami kolejowymi z Berlina do Gorzowa, a może jeszcze dalej do Piły lub do Bydgoszczy. 

Od kilku lat różnego typu działania i próby są podejmowane przez samorządy szczebla gminnego 

i powiatowego po polskiej i niemieckiej stronie i wydaje się, że już w tej chwili nie ma żadnych 

przeszkód, oprócz przeszkód powiedzmy formalnych i prawdopodobnie również finansowych, 
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bo pewna dopłata będzie musiała być, żeby te połączenia uruchomić. Jest za tym Brandenburgia, jest 

za tym powiat niemiecki Märkisch-Oderland, jest powiat gorzowski, powiat strzelecko-drezdenecki, 

są wszystkie samorządy gminne wzdłuż tej linii. Trzeba zaznaczyć i podkreślić, że przejście kolejowe 

w Kostrzynie w tej chwili przekraczają pociągi, które przyjeżdżają z Berlina do Kostrzyna, najwięcej 

pasażerów na granicy zachodniej polsko-niemieckiej. To jest około tysiąca pasażerów, ze stałą 

tendencją wzrostową i to ma miejsce wtedy, kiedy nie ma połączeń bezpośrednich, bo trzeba 

się przesiąść jadąc z Gorzowa do Berlina, trzeba się przesiąść i nierzadko czekać na kolejny pociąg, 

ponieważ po niemieckiej stronie z Kostrzyna do Berlina odjeżdża 16 pociągów, po polskiej stronie tych 

pociągów jest 9 i one nie są zsynchronizowane. Wydaje mi się, że leży w interesie województwa 

bezsprzecznie, żeby takie połączenia transgraniczne zostały uruchomione, nawet jeżeli nie z samym 

Berlinem to przynajmniej ze Strasbergiem, który leży w granicach Berlina i dokąd dzisiaj kolej dojeżdża 

i niewątpliwie na pewno wzrośnie ilość pasażerów i ewentualna dopłata będzie niewielka. Stąd mój 

wniosek taki, że jeżeli to jest możliwe, to żeby jeszcze w tym roku, na pewno podjąć działania formalne, 

zrobić ocenę sytuacji ile by kosztowała dopłata. Porozmawiać z województwem wielkopolskim 

i kujawsko-pomorskim czy są zainteresowane, żeby były to połączenia z Bydgoszczy. Jeżeli 

nie, to przynajmniej z Gorzowa albo do Krzyża, żeby całe województwo lubuskie było objęte tymi 

połączeniami. Kolejna kwestia to jest remont drogi 151, która prowadzi z Gorzowa do Recza 

w województwie zachodniopomorskim. Na odcinku zachodniopomorskim jest to droga 

wyremontowana, z dokumentów jakie otrzymaliśmy od Zarządu Województwa mamy informację, 

że jest opracowany projekt na odcinku od granicy województwa do miejscowości Kłodawa. Natomiast 

nie ma projektu na samą miejscowość Kłodawa, podczas gdy stan nawierzchni rzeczywiście jest 

najgorszy w samej miejscowości. To zadanie jest ujęte w rezerwie w niewielkiej kwocie. Tutaj widzę 

dwa rozwiązania. Po pierwsze należy uzupełnić dokumentację na miejscowość Kłodawa. Bo trzeba 

zaznaczyć, że dzisiaj miasto Gorzów, nie dzisiaj w poprzednich latach, ostatnich zrobiło remont ulicy 

Wyszyńskiego i do granicy miasta i powiatu jest droga wyremontowana, a następnie zaczyna się droga 

niewyremontowana, a jest to największa sypialnia w tej chwili Gorzowa. Od niej odchodzą 3 drogi 

powiatowe do kolejnych miejscowości i dzisiaj ten ruch poranny, czy popołudniowy to jest około 8 tys. 

pojazdów na dobę, więc bardzo dużo. Jest to jeden wielki plac budowy, zaznaczam gdzie dojeżdżają 

samochody na budowę, a także dojeżdża wiele samochodów do strefy gospodarczej w Barlinku. Stąd 

jeżeli ocenicie Państwo, jako Zarząd, że jest możliwe wykonanie tego zadania w ramach rezerwy 

w postaci środków, które będą się uwalniały po przetargach, należy to uwzględnić i opracować 

dokumentację. Jeżeli nie, to w ramach remontów bieżących ten około 3-kilometrowy odcinek 

należałoby wyremontować, gdyż w tej chwili tam już jest jedna łata na drugiej i nie ma na pewno 

żadnych warunków, żeby tą jezdnię i pobocze wyremontować. Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Bardzo proszę Państwa Radnych w większym stopniu o esencjonalność wypowiedzi. Pani Anna 

Chinalska, następnie Pani Grażyna Dereń. Jeśli są inne zgłoszenia bardzo proszę. Pani Anna 

Chinalska.                                                              

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Wysoka Rado. Szanowni Goście. Chciałabym złożyć 2 interpelacje. Pierwszą w sprawie modernizacji 

drogi wojewódzkiej nr 138. W Programie Budowy i Modernizacji Dróg Wojewódzkich na lata 2012-

2020 jako priorytetowe do realizacji w tych latach od 2014-2020 zapisano drogę wojewódzką nr 138 

w miejscowościach Trzebiechów, Siedlisko, Pliszka i Debrznica. Podkreślano też, że zaawansowane 

jest wykonanie dokumentacji. Pytam więc – na jakim etapie jest przygotowanie owej dokumentacji 

zwłaszcza, że do tej pory prowadzono tam już prace inwestycyjne pomiędzy tymi miejscowościami? 

Rozbudowa tej drogi na odcinku Torzym-Trzebiechów, skrzyżowanie z krajówką nr 29 z pewnością 

wymagało wcześniejszego już przygotowania dokumentacji. Proszę więc wyjaśnić dlaczego dla tych 

miejscowości nie przygotowano dokumentacji jednocześnie, a podzielono na części, co znacznie 

wydłuży proces inwestycyjny? Nadmieniam, że jest to droga bardzo ważna z punktu widzenia 

strategicznego dla mieszkańców południowej części naszego województwa i w wyżej wymienionym 

planie inwestycyjnym 2012-2020 brak jest jakiejkolwiek wzmianki o inwestycji dalszego strategicznie 

ważnego odcinka dla południa województwa, czyli odcinka drogi wojewódzkiej nr 138 od Gubina 

do przeprawy promowej w Połęcku i dalej do skrzyżowania z drogą krajową nr 29. Nadmieniam, 

że w/w odcinek jest bardzo zdewastowany i brak działań może spowoduje utrudnienia komunikacyjne 

dla mieszkańców Gubina, gminy wiejskiej Gubin, gminy Maszewo w kierunku Gorzowa, Wędrzyna 

i dojazdu do autostrady A2. Druga interpelacja – rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 287, tj. droga 

Kosierz – Bobrowice – Lubsko – Żary. Przy drodze wojewódzkiej nr 287 w miejscowości Bobrowice, 

w okolicach stadionu oraz w Strużce nie ma chodników, są to odcinki kilkusetmetrowe. Z uwagi 

na duże natężenie ruchu pojazdów w tych miejscach, występuje duże zagrożenie bezpieczeństwa 

dla pieszych. Bezpośrednio narażeni są oni na potrącenia. I chciałabym się zapytać – jakie działania 

podjął Zarząd Dróg Wojewódzkich w celu zapewnienia bezpieczeństwa pieszym, użytkownikom ruchu 

drogowego na drodze wojewódzkiej 287 w Bobrowicach oraz Strużce? Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zwłaszcza jak gra 

Bóbr Bobrowice to tam jest tłoczno. Pani Radna Grażyna Dereń. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Moje zapytanie dotyczy obwodnicy Rzepina. 

Uprzejmie proszę o odpowiedź. Jak wygląda etap formalno-przygotowawczy obwodnicy Rzepin, 
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od ronda Mickiewicza do ulicy Słubickiej, która jest drogą powiatową? Kiedy zostanie rozpoczęta 

inwestycja i przewidywany termin zakończenia inwestycji? Nie będę tu pisać memoriału jakie 

uciążliwości przechodzi Rzepin, to jest wiadome, wszyscy tutaj wypowiadali się, z tym mamy 

problemy. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję Państwu 

Radnym. Jeśli nie ma więcej zgłoszeń przystępujemy do punktu 4.         

                                                                                                                                                                                          

Wnioski i interpelacje złożone przez radnych na piśmie stanowią załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Do punktu 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panią Marszałek 

Elżbietę Annę Polak bardzo proszę o zabranie głosu.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowny Panie Przewodniczący. 

Panie Prezydencie. Dostojni Parlamentarzyści. Panie i Panowie Radni. Dostojni Goście. W okresie 

międzysesyjnym Zarząd Województwa Lubuskiego obradował na 6 posiedzeniach, udało nam się 

w tym czasie podjąć 45 uchwał, rozpatrzyć wiele innych wniosków i decyzje w tym zakresie zapadły. 

Przedstawię Państwu te najważniejsze, o które również pytacie dzisiaj w trakcie kolejnej sesji. 

Mianowicie w zakresie Departamentu Programów Regionalnych rozpisaliśmy już chyba jeden 

z ostatnich konkursów w zakresie infrastruktury społecznej, chodzi tutaj o astrobazy. Jest to projekt 

systemowy, dofinansowanie 3,5 mln w zakresie całego zadania. Projekty jednostkowe 350 tys. 

Z północy wiem, że jest zainteresowana Witnica. W zakresie Departamentu Zarządzania Regionalnym 

Programem Operacyjnym Zarząd Województwa powołał Komitet Monitorujący. Pełny skład Komitetu 

jest dostępny na naszej stronie. Jest to informacja publiczna. Również przyjęliśmy harmonogram 

konkursów, o który pytała dzisiaj Pani Radna Anna Synowiec i też jest na naszej stronie dostępny 

dla Państwa informacji. Mamy również przygotowany plan promocji i komunikacji, z którym objeździmy 

cały region, w każdym powiecie, nawet wielokrotnie, tak żeby zanim przystąpimy do konkursów, zanim 

rozpoczniemy realizację nowego Regionalnego Programu Operacyjnego, żeby nie było żadnych 

wątpliwości w jaki sposób aplikować, jak przygotowywać wnioski. Kończymy teraz uszczegółowienie, 

konsultacje uszczegółowienia i kryteriów dostępu. Przedłużyliśmy ten czas konsultacji na wniosek 

beneficjentów, tak żeby każdy mógł się zapoznać i jeszcze w ciągu tygodnia wnieść uwagi, które 

następnie Zarząd rozpatrzy i będziemy mogli jeszcze zmienić to co oczywiście jest możliwe, jest 
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zgodne z dyrektywami unijnymi, jak również strategicznymi ramami programów zaleceń krajowych. 

Trwa konkurs, trwa postępowanie konkursowe na dyrektora Muzeum. 15 rozpocznie posiedzenie 

komisja konkursowa. Wpłynęło 10 ofert. W tym miesiącu myślę, że poznamy nowego dyrektora. 

Jak również trwa postępowanie konkursowe na dyrektora Szpitala w Zielonej Górze. Jutro drugi etap 

postępowania. Wpłynęło 10 ofert. Kandydaci w tej chwili są przesłuchiwani przez komisję konkursową. 

Termin rozstrzygnięcia do 30 kwietnia. Przyjęliśmy Lubuski Program Rozwoju Ekonomii Społecznej 

na nową perspektywę 2015-2020. Bardzo duże środki finansowe będą w tym czasie do dyspozycji 

właśnie w tych obszarach. W zakresie infrastruktury i komunikacji Zarząd wyraził pozytywną opinię 

w sprawie włączenia do Wałbrzyskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej gruntów, nieruchomości 

na terenie Świebodzina. W zakresie Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi przyjęliśmy 

sprawozdanie dotyczące programu upowszechniania wśród rolników znajomości przepisów 

w zakresie ustawy o ochronie zwierząt oraz sprawozdanie w zakresie realizacji programu w 2014 

przez Ośrodek Doradztwa Rolniczego w Kalsku. Zarząd wyraził również pozytywną opinię w zakresie 

kolejnej inwestycji dotyczącej zabezpieczenia przeciwpowodziowego. Duża inwestycja Nietkowice-

Będów, etap I – odbudowa i modernizacja wału przeciwpowodziowego. W tym obszarze będzie bardzo 

dużo się działo w nowej perspektywie. Mamy przyjęty program zabezpieczenia przeciwpowodziowego 

na kwotę ponad 600 mln tylko z Regionalnego Programu, ale oprócz tego finansowane będą 

też działania z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko, jak też z Banku Światowego 

i to są zadania, o które zabiegaliśmy, również Państwo Radni. W tej kadencji m.in. zabezpieczenie 

przeciwpowodziowe Słubic, jak też Gubina i Nowej Soli, ostatni etap. Inne oferty i wnioski. Konsultacje, 

o których mówiłam nowej perspektywy. Jesteśmy w trakcie, także jest jeszcze czas. Proszę Państwa, 

jeszcze mamy tydzień, także później, zawsze oczywiście można zmienić uszczegółowienie i kryteria 

dostępu również w trakcie wdrażania Regionalnego Programu, ale to już jest pewna trudność 

i opóźnienia w konkursie niczemu nie służą. Pieniądze z nowej perspektywy są już oczekiwane 

na rynku i bardzo, bardzo są potrzebne. Planujemy pierwsze konkursy ogłosić w III kwartale, 

w czerwcu. Dotyczą one społeczeństwa informacyjnego. Pierwszy otwarty konkurs ofert dla fundacji 

i organizacji pozarządowych ze środków PFRON-u jest w tej chwili aktywny do 29 kwietnia, duża kwota 

600 tys. zł. Warto więc składać wnioski. Mamy również przyjętą propozycję podziału dotacji 

dla trzeciego sektora w obszarach pomocy społecznej, wspierania rodziny i systemu pieczy 

zastępczej. I tak jak Państwo widzicie środki zostały podzielone w I obszarze – pomocy społecznej 

70 tys., w II wpłynęło 11 ofert, dotacja 40 tys., w III – przeciwdziałanie narkomanii 60 tys. i w IV – 

działalność na rzecz osób niepełnosprawnych 35 tys. zł. Z ważnych wydarzeń, które w tym okresie, 

dosyć krótkim, mieliśmy bardzo krótki ten okres międzysesyjny, to m.in. spotkanie z włodarzami. 

Pierwsze spotkanie jest ze Stowarzyszeniem Gmin Lubuskich, bardzo ważne, ponieważ połowa wręcz 

liderów samorządowych się wymieniła więc musimy informować się i komunikować, bo bardzo ważne 
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rozdanie przed nami. Nowa perspektywa zależy w dużej mierze właśnie od samorządów lokalnych. 

Dobre spotkanie, wymieniliśmy się informacjami, nie tylko w zakresie nowej perspektywy, również 

innych obszarów gdzie współpracujemy. A jak widać na przykładzie Gorzowa ta współpraca jest 

możliwa w wielu obszarach, nawet w zakresie tych zadań, które nie należą do naszych kompetencji 

jak np. lotnictwo, a mianowicie budowa bazy pogotowia lotniczego będzie możliwa dzięki również 

zaangażowaniu Pana Prezydenta, Radnych miejskich Gorzowa. Bardzo dziękuję za podjęcie uchwały 

w zakresie, intencyjnej na razie, myślę, że będzie porozumienie. Dziękuję za podjęcie uchwały 

w sprawie współfinansowania budowy bazy Lotniczego Pogotowia Ratunkowego w Gorzowie 

Wielkopolskim. Jest to jeden z pierwszych kroków, przed nami kolejne. Jest decyzja w sprawie 

współfinansowania jeszcze z tej perspektywy zakupu 4 śmigłowców i mam nadzieję, że dzięki 

tej właśnie deklaracji Państwa, jak i wkrótce samorządu wojewódzkiego, ten temat uda nam się 

pozytywnie zakończyć, a batalia trwała przez wiele lat. Również konsultujemy Plan Zagospodarowania 

Przestrzennego, także jeżeli ktoś nie był na tej konferencji będą kolejne. Jesteśmy na etapie 

konsultacji. Plan musi być zgodny z dokumentami strategicznymi, zwłaszcza zaktualizowaną 

już Strategią Rozwoju Województwa, jak też  Regionalnym Programem Operacyjnym i innymi 

dokumentami, które przyjęliśmy w międzyczasie. Obchodziliśmy niedawno XV-lecie dobrej 

współpracy, tu na pograniczu. Gościliśmy w regionie lubuskim nie tylko Pana Premiera Brandenburgii 

Pana Woidke, ale również Panią Komisarz Cretu, Komisarz Unii Europejskiej, która mogła 

się naocznie przekonać jak region lubuski wykorzystuje swoją transgraniczność i realizuje setki wręcz 

wspólnych projektów z Brandenburgią. Zawiązaliśmy w tym czasie 79 partnerstw, m.in. Muzeum 

w Ochli realizuje u siebie wiele projektów w obszarze dziedzictwa kulturowego, też w ramach 

Europejskiej Współpracy Terytorialnej. Nowa perspektywa to potężne środki finansowe w energetyce 

w zakresie odnawialnych źródeł energii. Już prowadzimy spotkania informacyjne, bo to nie tylko nasze 

priorytety w Regionalnym Programie Operacyjnym w zakresie gospodarki niskoemisyjnej, ochrony 

środowiska, ale również programy krajowe i środki dostępne w ramach Programu Operacyjnego 

Infrastruktura i Środowisko. To nie będą łatwe pieniądze, pieniądze trudniejsze. Wskaźniki 

są do osiągnięcia konkretne, także warto uczestniczyć w tego typu spotkaniach, które również będzie 

organizował w najbliższym czasie Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska. Jest szansa na pociąg, 

to odpowiadając już na pytania, które padły dzisiaj z wielu ust, dotyczyły one połączeń Gorzów-Berlin. 

My zakupiliśmy specjalnie na ten cel szynobusy z homologacją transgraniczną. Jednak, żeby nabyć 

ten certyfikat jeszcze musimy trochę pojeździć po polskich torach. W grudniu, tak jak mnie 

poinformowała Pani Makarska, w grudniu będziemy już mieli te warunki spełnione i pełną homologację 

przetestowaną, z możliwością rozszerzenia połączeń. Dlatego też spotykamy się już i to nie tylko 

z przewozami naszymi regionalnymi, z innymi przewoźnikami, żeby to połączenie w przyszłym roku 

stało się faktem. Oczywiście z pewnością będą pewne jeszcze koszty do poniesienia. Nic się nie dzieje 
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za darmo, ale najważniejsze, że tabor, nasz tabor regionalny, kolejowy będzie już spełniał warunki. 

To jest podstawa. Gościliśmy tutaj w Gorzowie Wielkopolskim Pana Prezydenta Bronisława 

Komorowskiego. Też dziękuję jednostkom miejskim i naszym wojewódzkim, Panu Prezydentowi za 

świetne przygotowanie wszystkich spotkań, a działo się bardzo dużo. To był pokłon dla pionierów 

Ziemi Lubuskiej. Świetna inscenizacja z udziałem szkół gorzowskich, naprawdę Pan Prezydent 

wywiózł stąd niezapomniane wrażenia. Odbyła się też w Gorzowie ważna konferencja na temat 

adopcji. Obchodziliśmy w tym czasie międzysesyjnym Międzynarodowy Dzień Teatru i warto 

podkreślić, że nasze teatry lubuskie spełniają najwyższe standardy. Mają niesłychanie bogatą ofertę, 

o czym też mógł się przekonać Pan Prezydent Komorowski, bo właśnie w tym dniu był gościem 

aktorów, pracowników Teatru w Gorzowie Wielkopolskim. W Zielonej Górze, natomiast niedawno 

gościliśmy światowej sławy specjalistów w zakresie gastroenterologii i hepatologii. Organizujemy 

ogólnopolskie konferencje w tym obszarze, co jest oczywiście związane z planami w zakresie 

utworzenia kierunku lekarskiego. Pozyskujemy w ten sposób do współpracy wybitne autorytety, 

ale również pokazujemy nasz region, otwartość naszego regionu i to, że też u nas w regionie lubuskim 

możliwa jest realizacja takich specjalności, kierunków innowacyjnych. Pokazujemy, że jesteśmy 

bardzo otwarci, elastyczni, dostosowujemy naszą ofertę edukacyjną do potrzeb społeczeństwa 

lubuskiego. Mamy już psychologię, mamy prawo, mamy logistykę. Będziemy zmieniać 

tą rzeczywistość edukacyjną w dalszym ciągu, żeby wzmacniać ją tak, żeby mieszkańcy, młodzi 

mieszkańcy, wybitni, utalentowani mogli studiować na naszych uczelniach. Współpracujemy z KGHM 

i w tym czasie odbyło się kolejne spotkanie, mamy zapewnienie prezesa o wejściu do Parku Naukowo-

Technologicznego. KGHM będzie partnerem Uniwersytetu Zielonogórskiego i część badań, które 

zleca na setki milionów zł będzie zlecał również dla naszych pracowników naukowych w regionie 

lubuskim. Oczywiście w tle sprawa wciąż naszych złóż miedzi, mieć miedź tak, już tu Radny czujnie 

patrzy się na mnie co powiem. W tym zakresie też planujemy spotkanie i to w najbliższym czasie 

czekamy na potwierdzenie terminu przez Pana Ministra Ochrony Środowiska, ponieważ to Minister 

wydaje koncesje. My możemy lobbować i kibicować bardzo mocno tak, żeby złoża nie tylko węgla 

brunatnego, również miedzi mogły stanowić o naszym potencjale w naszej gospodarce wydobywczej 

w niedalekiej przyszłości. Ale ważne, że już KGHM przyjaźni się z nami, że wielka firma jest u nas 

obecna. W obszarze kultury ważna wystawa, po raz kolejny – Trylogia. Namawiamy młodzież 

do czytania Trylogii, była ona możliwa dzięki zaangażowaniu Pana Posła Stefana Niesiołowskiego. 

Młodzież bardzo licznie odpowiedziała na nasz apel i uczestniczyła w konkursie pisząc list do Pana 

Wołodyjowskiego, polecam – świetna lektura. Drezdenko czuwa nad swoją obwodnicą. Spotkałam 

się niedawno z Panem Burmistrzem Maciejem Pietruszakiem i możemy uspokoić, że ta obwodnica 

jest zaplanowana wbrew temu, że niektórzy rozpowiadają, że nie będzie zrealizowana, bo gdzieś tam 

będą środki przesunięte. To nieprawda, dzisiaj też pokażemy nasz program budowy i modernizacji 
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dróg w nowej perspektywie i będzie wszystko jasne: co jest zaplanowane, w którym roku, gdzie 

jesteśmy przygotowani. Także od razu nie będę w tym momencie odpowiadać na Państwa 

interpelacje. Szczegółowo oczywiście odpowiemy na piśmie, ale w zakresie dróg już dzisiaj 

przedstawiając nasz plan na nową perspektywę, szczegółowo będziecie mogli się Państwo 

dowiedzieć co już niedługo będzie zrealizowane. Zakończyliśmy misję gospodarczą na Kretę. Przed 

nami w przyszłym tygodniu do Danii i Szwecji. Te misje są możliwe dzięki również środkom 

z Regionalnego Programu Operacyjnego. Podpisaliśmy porozumienie z Kretą, więc bardzo udana 

misja. W krótkim czasie negocjacji praktycznie rocznych. Mamy również przygotowane porozumienie 

w zakresie współpracy naszych uczelni Uniwersytetu Kreteńskiego i naszego Uniwersytetu 

Zielonogórskiego w różnych obszarach, ale przede wszystkim wymianę młodzieży, staży, praktyk, 

również na kierunku lekarskim. Przedsiębiorcy, którzy licznie uczestniczyli pod egidą Pani 

Przewodniczącej Komisji Współpracy Zagranicznej Pani Grażyny Dereń i Pana Klaudiusza Balcerzaka 

mogli nawiązać już pierwsze rozmowy, kontakty w zakresie przede wszystkim produkcji rolnej, 

produkcji spożywczej. Także ten transfer gospodarczy mam nadzieję, że niedługo będzie faktem. 

Najwyższa Izba Kontroli zakończyła kontrolę całego procesu przekształcenia szpitala w Gorzowie, nie 

tylko badano dokumenty zgromadzone w trakcie tego przekształcenia, było ich 5 tys. w Urzędzie 

Marszałkowskim, ale również w Szpitalu Wojewódzkim. NIK wystawił nam laurkę. Nigdy ten szpital 

nie miał takich wyników kontroli, także możemy wspólnie naprawdę być z tego dumni. Szpital 

nie ograniczył, ale rozszerzył swoją działalność, zatrudnił prawie 50 lekarzy różnych specjalności 

w tym czasie już będąc spółką. NIK skontrolował wszystkie umowy, ugody podpisane z wierzycielami 

i praktycznie polecam ten protokół, bo jest on dla nas niesłychanie pozytywny. Obchody Światowego 

Dnia Zdrowia i w Ministerstwie Zdrowia kolejne spotkania dotyczące kierunku lekarskiego, jak też 

budowy bazy o czym już mówiłam. Bardzo dobra debata w ubiegłym tygodniu. Dziękuję za bardzo 

liczną obecność Państwu Radnym i wszystkim, którzy są zainteresowani rozwojem regionu 

lubuskiego. Myślę więc, że nie ma potrzeby dzisiaj powtarzania tych informacji, które już 

przekazaliśmy Państwu na temat kosztów, planów rozwojowych, konieczności aktualizacji strategii 

i w tym właśnie obszarze w zakresie aktualizacji strategii, wyznaczenia kierunków będziemy już tu na 

sesji spotykać się i obradować. Bardzo Państwu dziękuję. Jeszcze co do tych najbardziej 

kontrowersyjnych interpelacji. Jeżeli chodzi o drogi, to za chwilę. Harmonogram konkursów jest 

na stronie. Szpital w Obrzycach, ta inwestycja musi być zakończona, to nie jest powielanie zadań. 

Solary nie zastąpią nam systemu ciepłowniczego, bo mogą tylko zapewnić dostawę ciepłej wody. 

Natomiast jeżeli chodzi o system grzewczy, zainwestowanie w system nowej kotłowni jest niezbędne, 

żeby osiągnąć rezultaty, które sobie założyliśmy w projekcie. Jest to dokończenie termomodernizacji 

i szpital uzyskał poręczenie kredytu przez Sejmik Województwa i samodzielnie realizuje na podstawie 

kredytu inwestycyjnego tą drugą część inwestycji tak, żeby się skutecznie rozliczyć z projektu 
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w ramach tej jeszcze perspektywy. Muzeum w Gorzowie, proszę Państwa, miało taki sam plan na 2015 

jak w 2014 roku czyli 100%, nie miało zmniejszonej dotacji. Jeżeli chodzi o sytuację płacową, 

faktycznie w naszych jednostkach kultury pracownicy dużo mniej zarabiają niż w innych może. 

To są też jakieś historyczne zaniedbania. My staramy się to odrobić i zwiększamy wynagrodzenia, 

Państwo przecież taką decyzję podejmujecie. W poprzedniej perspektywie dołożyliśmy milion tylko 

do płac, poza dotacjami i będziemy systematycznie to robić, oczywiście w miarę możliwości 

budżetowych, bo porównując płace w kulturze z innymi naszymi jednostkami organizacyjnymi widzimy 

te dysproporcje. Sprawa Obry-Warty, Pszczew, oczywiście Program Ryby będzie dalej realizowany, 

siedziba się zmieniła. O szczegółach poinformujemy na piśmie, bo w tej chwili trudno mi powiedzieć 

jak procedowano w tym zakresie. W zakresie Regionalnego Programu Operacyjnego, już kończę 

Panie Przewodniczący, faktycznie to było zalecenie, mówię do Radnego Pana Fedko, Komisji 

Europejskiej. 3-krotnie wracaliśmy w negocjacjach do tego tematu i nie było już odwrotu. Ostatecznie 

w listopadzie musieliśmy podjąć taką decyzję, zmniejszyć środki finansowe na bezpieczeństwo, 

przeznaczyć na gospodarkę odpadami, żeby przyjąć program w grudniu i ruszyć z nową perspektywą. 

W tym roku musieliśmy po prostu ustąpić w trybie negocjacji, wyraźne zalecenie Komisji Europejskiej. 

Pozostałe odpowiedzi już za chwilę, bo w większości dotyczą dróg. Te, które wymagają 

szczegółowego sprawdzenia, pozwólcie Państwo odpowiemy na piśmie. Ja bardzo dziękuję 

za wysłuchanie.  

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 8 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek, 

czy ktoś na którąś z interpelacji w tej chwili miałby odpowiedzieć?  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: W trakcie kolejnego punktu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W trakcie kolejnego 

punktu, dobrze. Jeszcze pytanie dodatkowe ma Pan Radny Tadeusz Jędrzejczak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. 

Z niezwykłą uwagą wysłuchałem wypowiedzi Pani Marszałek. Wiele rzeczy utkwiło mi na zawsze 

w pamięci, niektóre nawet zanotowałem, ażeby mi nie uciekły, bo były tak istotne dla rozwoju 

województwa lubuskiego. Ale jedna rzecz szczególnie mnie zainteresowała, ponieważ nic tak bardziej 

na sercu nie leży mieszkańcowi Gorzowa, jak szybka jazda szynobusami po niemieckich torach. Pani 
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Marszałek była uprzejma poinformować nas, że będą kupowane szynobusy, które następnie 

na polskich torach będą przechodziły testy, a następnie będą używane w kontaktach komunikacji 

kolejowej pomiędzy Gorzowem a Berlinem. No to chciałem się zapytać – o jakie szynobusy chodzi, 

które to szynobusy i jakie to certyfikaty będą zdobywały na polskich drogach żelaznych, ażeby później 

jeździć na torach w Niemczech, a szczególnie na terenie Brandenburgii, gdzie jak wiemy jest prywatny 

przewoźnik wybrany już dawno, który ma zgodę Federalnego Ministerstwa na prowadzenie ruchu 

komunikacji między Kostrzynem a Berlinem? Mało tego, ten przewoźnik kupił w ubiegłym roku, a w tym 

roku będą dostarczone pociągi i całe składy do połączenia Gorzowa z Berlinem w polskiej PESIE 

w Bydgoszczy i chciałem się dlatego dowiedzieć, bo jest to wiadomość, która mnie bardzo 

zainteresowała, bo będzie rozwijała gospodarkę naszego kraju. Jakie to szynobusy będą zdobywały 

certyfikaty na polskich torach, które następnie będą używane do komunikowania Gorzowa 

Wielkopolskiego z Berlinem jako stolicą Niemiec?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek 

proszę o zaspokojenie wiedzy Tadeusza.                        

                                                                                                                                                                         

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Oczywiście natychmiast. Naprawdę 

niepotrzebna jest ta złośliwość, ponieważ tych szynobusów nie kupimy, a już kupiliśmy z Krajowej 

Rezerwy Wykonania – 4 szynobusy od półtora roku już śmigają po polskich torach, a w ciągu 2 lat 

uzyskamy pełną, one są z homologacją. W ciągu dwóch lat mamy uzyskać certyfikat 

transgraniczności, takie są przepisy i do końca tego roku, co uzyskaliśmy potwierdzenie w trakcie 

właśnie rozmów ostatnich, do końca tego roku zakończymy ten proces.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Pani Marszałek, ja jestem człowiekiem 

gołębiego serca. W życiu bym sobie nie pozwolił na jakąkolwiek złośliwość. W związku z tym, 

co Pani Marszałek teraz przedstawiła, to ja już stoję w kolejce na gorzowskim dworcu, albo nie daj 

Boże przez Internet i na Boże Narodzenie jedziemy szynobusem, który uzyska wszystkie certyfikaty, 

jak rozumiem do Berlina.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja bym prosił tylko 

Pana Radnego Jędrzejczaka, żeby po sesji, nie już. Bo jeszcze sesja trwa.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Ale dzisiaj w drodze, Panie 

Przewodniczący, elektroniki i takiego masowego dostępu do wszystkiego w czasie sesji też można 

bilety kupować. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Rozumiem. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Jeszcze dopowiem, Panie 

Przewodniczący sekundę, bo już możemy się przejechać tym szynobusem, ponieważ one w tej 

chwili kursują na trasie Zielona Góra-Gorzów. To połączenie też udało nam się reaktywować 

w poprzedniej kadencji, a też wszyscy mówili, że to jest niemożliwe.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: No, ale Pani Marszałek tak jakby 

Zielona Góra-Gorzów to nie jest Gorzów-Berlin, tak jakby trochę tak inaczej, ale niemniej jednak 

blisko, da się pojechać z Wrocławia do Zielonej Góry, z Zielonej Góry do Gorzowa i  z Gorzowa 

do Berlina poprzez Drezno i Lipsk też, tak dobrze. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

temat transgraniczności mi jest bliższy niż komukolwiek, jednak raczę prosić Państwa o to by 

zakończyć tą informację. Była też interpelacja Pana Józefa Kruczkowskiego w tej sprawie. Szanowni 

Państwo, zatem zamykamy ten punkt. Ja chcę Państwa poinformować, że na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl zostały zamieszczone informacje na temat aktualnego stanu wdrażania przez 

Województwo Lubuskie w latach 2007-2013 programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej. Czy ktoś z Państwa Radnych może ma pytania do tego poza tymi które zostały 

już zadane? Jeśli nie ma, tutaj są oczywiście przygotowane osoby, jest Pan Dyrektor Maciej Nowicki 

– Dyrektor Departamentu Współpracy Międzynarodowej i Regionalnej, jest Pani Beata Neckar-Goraj 

– Zastępca Dyrektora Departamentu Programów Regionalnych, jest Pan Marek Kamiński – Dyrektor 

Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego, jest Pan Dyrektor Departamentu Programów 

Rozwoju Obszarów Wiejskich Józef Giemza. Gdyby nie teraz, może w przerwie byłyby jakieś, 

to bardzo proszę o ich zadawanie. Jeśli nie ma, przechodzimy do 5 punktu.  

 

Informacje na temat aktualnego stanu wdrażania przez Województwo Lubuskie w latach 2007-2013 

programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej stanowią załącznik nr 9 do protokołu.      

                  

Do punktu 5. 

Informacja Prezydenta Miasta Gorzowa Wlkp. o priorytetach rozwoju miasta w kadencji 2014-

2018. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Panie 

Prezydencie za przyjęcie mojej inicjatywy, by Sejmik stał się platformą przedstawienia tej koncepcji. 
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To jest taki nowy obyczaj, dotychczas tego nie było. Bardzo proszę, oddaję głos Prezydentowi 

Jackowi Wójcickiemu.    

 

Prezydent Miasta Gorzowa Wlkp. Jacek Wójcicki: Dzień dobry Państwu. Pani Marszałek. Pani 

Wojewodo. Panie Przewodniczący. Szanowni Radni Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie 

i Panowie Parlamentarzyści. Pani Senator. Szanowni Państwo. W międzyczasie będziecie mieli okazję 

zobaczyć piękne zdjęcia pięknego Gorzowa, bo nie wszyscy mieli okazję dzisiaj przejechać 

najpiękniejszymi zakątkami miasta, ale możecie je w międzyczasie śledzić. Szanowni Państwo, witam 

Państwa bardzo serdecznie w gościnnych progach Urzędu Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. Cieszę 

się bardzo, że kwietniowa sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego odbywa się właśnie w Gorzowie. 

Wiosna to nowość, świeżość, odradzanie relacji, kreatywność myślenia i innowacyjność działania, 

czyli wszystko to co tak ważne jest dla całego województwa lubuskiego. To także znakomity moment 

by symbolicznie przestać dzielić nasze województwo na północ i południe. Na Zieloną Górę i Gorzów. 

Pora nie tylko teoretycznie docenić, że lubuskie to także wszystkie małe, ale bardzo znaczące 

i dynamicznie rozwijające się ośrodki samorządu lokalnego. Nie wymienię żądnego z nich, żeby było 

sprawiedliwie i fair musiałbym wymienić wszystkie miasta i gminy. Naszą lubuską siłą powinien 

być potencjał, wiedza i kompetencje naszych mieszkańców, dynamiczny rozwój szkolnictwa 

wyższego, znakomite położenie geograficzne, bliskość granicy, zasoby naturalne takie jak miedź 

czy węgiel brunatny, zrównoważony rozwój wielu gałęzi gospodarki oraz sport i kultura na najwyższym 

poziomie. Szanowni Państwo, my to wszystko mamy. Jednak sądzę, że do pełnego wykorzystania 

tego ogromnego potencjału trochę jeszcze brakuje. Brakuje równowagi w rozwoju województwa jako 

całości. Tu w Gorzowie, w jednej ze stolic województwa lubuskiego, gdzie siedzibę ma Wojewoda 

Lubuski oraz wiele znaczących instytucji i jednostek gospodarczych, chciałbym jeszcze raz podkreślić 

i zwrócić szczególną uwagę Państwa na to, że lubuskiemu niezbędna do rozwoju jest współpraca 

i równowaga. Liczę na to, że dzisiejsza sesja Sejmiku i czas spędzony w Gorzowie będzie dla Państwa 

Radnych okazją do poznania naszego miasta, jego potencjału, walorów, ale także potrzeb. Tak jak na 

południu województwa, Zielona Góra, tak na północy Gorzów jest miastem liderem, ośrodkiem 

wiodącym i wyznaczającym kierunki rozwoju, rozwoju całego regionu. To taka lokomotywa północy 

lubuskiego. Pierwszym zadaniem będzie m.in. objęcie Miejskim Obszarem Funkcjonalnym 

sąsiadującej gminy Lubiszyn. Od tej siły sprawności potencjału zależeć będzie siła i rozwój wszystkich 

miast i gmin regionu, także tych, które po reformie administracyjnej nie należą już do naszego 

województwa, ale wciąż utrzymują z Gorzowem silne relacje także gospodarcze. Mam tu na myśli 

zachodniopomorskie: Myślibórz, Barlinek, Choszczno czy wielkopolski Międzychód. Dzięki 

wypracowanym relacjom oraz położeniu i układowi szlaków komunikacyjnych Gorzów Wielkopolski 

jest ambasadorem województwa w budowaniu relacji z Poznaniem, Szczecinem, ale także 
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Frankfurtem i Berlinem. Aby mógł godnie reprezentować lubuskie musi dynamicznie się rozwijać 

korzystając ze współpracy z Zarządem Województwa i Lubuskim Sejmikiem Samorządowym, a także 

mając szansę na zdobywanie funduszy unijnych na priorytetowe inwestycje. Gorzów to świetne 

miejsce do życia, przyjazne miasto z otwartymi, bardzo aktywnymi mieszkańcami, którzy dają przykład 

jak mądrze i świadomie współdecydować o rozwoju naszego miejsca na ziemi. Aby to było możliwe 

niezbędny jest rozwój gospodarki i realizacja inwestycji o znaczeniu regionalnym i prorozwojowym. 

W ciągu najbliższych lat najważniejszym zadaniem Gorzowa będzie efektywne wykorzystanie 

środków przyznanych w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego, w tym Zintegrowanych 

Inwestycji Terytorialnych, które planujemy przeznaczyć na: odbudowę szkolnictwa zawodowego, 

wsparcie lokalnej przedsiębiorczości, rewitalizację Gorzowa, w tym zabytków, dróg i zieleni, 

rewitalizację społeczną, rozwój ekologicznego nowoczesnego transportu ze szczególnym 

uwzględnieniem rozwoju transportu tramwajowego, poprawę infrastruktury edukacyjnej. Niezbędne 

będzie także przeznaczenie pieniędzy na edukację praktyczną, zawodową oraz dostosowanie modelu 

kształcenia do potrzeb współczesnego rynku pracy. Jednym z największych wyzwań w ciągu 

najbliższych lat będzie otwarcie i aktywizacja północnej części miasta oraz przyległych gmin poprzez 

budowę północnej obwodnicy Gorzowa. Nowobudowana trasa połączy największe i najszybciej 

rozwijające się osiedla Gorzowa –  Górczyn, Piaski, Chwalęcice, osiedle Europejskie, ale także 

da szanse na nowe zagospodarowanie terenów popoligonowych. Wzdłuż osi tej obwodnicy powstanie 

nowa część miasta. Otworzą się nowe perspektywy rozwoju. Ta inwestycja będzie wymagała od nas, 

miasta i województwa, wspólnego zaangażowania na poziomie 180 mln zł. Szanowni Państwo, mam 

świadomość, że obecna perspektywa finansowa Unii Europejskiej bez wątpienia będzie bardziej 

wymagająca. To już nie będą tzw. łatwe pieniądze. Jednak ja wiem jak po nie sięgnąć i jak wykorzystać 

każde przyznane euro. Mam nadzieję, a właściwie jestem pewien, że mogę liczyć na przychylność 

Państwa Radnych i pełne wsparcie Pani Marszałek w naszych staraniach o unijne środki, ale także 

w dążeniu do zrównoważonego rozwoju naszego województwa, w tym Gorzowa Wielkopolskiego 

i północnej części regionu. Pani Marszałek, sukces Gorzowa będzie sukcesem naszego województwa 

i nas wszystkich. Dziękuję bardzo.  

 

Informacja Prezydenta Miasta Gorzowa Wlkp. o priorytetach rozwoju miasta w kadencji 2014-2018 

stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo 

Radni, wysłuchaliśmy esencjonalnej informacji o priorytetach rozwoju miasta w kadencji 2014-2018. 

Czy Państwo Radni mają pytania, uwagi do Pana Prezydenta Gorzowa? Jeżeli tak to bardzo proszę 
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o zgłoszenia. Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać w tej kwestii głos? Pan Przewodniczący Marek 

Tomasz Surmacz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Panie 

Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Wysłuchaliśmy, ja celowo otworzyłem sobie w porządku obrad:  

informacja Prezydenta Miasta o priorytetach rozwoju miasta w kadencji 2014-2018. Pozwolę sobie 

przypomnieć, że usłyszałem jeden konkret w zabiegach inwestycyjnych, tj. 180 mln zł na  obwodnicę 

północną. Pozwolę sobie ku prawdzie przypomnieć, że to jest idea funkcjonująca w naszym mieście 

od 20 lat i nie sądzę żeby Pan to zrobił. Taki mój komentarz. To jest kwota 180 mln zł, proporcje 

możliwości finansowych zewnętrznych są jasne. Ja oczekiwałem od Pana Prezydenta Miasta, 

że przedstawi mieszkańcom Gorzowa przy okazji obrad Sejmiku Województwa Lubuskiego 

zamierzenia, które będą skutkowały nie na 4, tylko na najbliższe 15 lat. Bo pieniądze europejskie, 

nawet jeśli są niełatwe w bieżącym rozdaniu, to tak powinny być zainwestowane, aby zagwarantować 

możliwości rozwojowe naszemu miastu na kolejne dekady. A ja usłyszałem jakby dopełnienie 

elementów kampanii wyborczej. Gorzowianie mądrze wybrali, Gorzowianie zdecydowali mądrze 

o swoim miejscu na ziemi, że właściwie to samo co w folderach wyborczych się pokazuje na kampanię 

wyborczą zostało obecnie przedstawione. Żadnych konkretów i to o czym powiedział 

Pan Przewodniczący Fiedorowicz, to była bardzo, bardzo esencjonalna pigułka. Chyba na lekki 

ból głowy tylko. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby jeszcze zabrać głos, zadać jakieś pytanie? Czy możemy ten temat zamknąć? 

Ja tylko mam jedno takie pytanie praktyczne, przepraszam trochę zostałem zaskoczony, ale ja nie 

wiedziałem, że ten zabytkowy ratusz w Gorzowie to jest ten budynek. Myślałem, że on jest dalej 

od dzisiejszego Urzędu. Czy jest jakiś plan, żeby ten ładny obiekt wyremontować? To mam takie 

pytanie. 

 

Prezydent Miasta Gorzowa Wlkp. Jacek Wójcicki: Panie Przewodniczący, oczywiście w tej chwili 

rozpisaliśmy konkurs architektoniczny i ten obiekt będzie wyremontowany. Natomiast Panie Marku, 

chciałbym Panu odpowiedzieć… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę 

o wyciszenie, bardzo proszę o wyciszenie tak, żeby była słyszalna odpowiedź Pana Prezydenta 

Wójcickiego.                         
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Prezydent Miasta Gorzowa Wlkp. Jacek Wójcicki: Jest mi niezmiernie przykro, że Pan nie wierzy 

w powodzenie tej zapowiadanej, szykowanej od wielu lat inwestycji, czyli północnej obwodnicy 

Gorzowa, ale myślę, że jest Pan w gronie tych ludzi, którzy nie wierzyli również w mój sukces 

w wyborach. I tyle, dziękuję.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Ad vocem. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: No tak, jeśli musi 

być ad vocem, no to dlaczegóż mamy… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Panie 

Prezydencie, czas kampanii wyborczej się już zakończył. To jest mój komentarz. Dziękuję bardzo. 

 

Prezydent Miasta Gorzowa Wlkp. Jacek Wójcicki: No właśnie ja już zakończyłem ale widzę, że Pan 

nadal uprawia. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Szanowni 

Państwo, czy są jakieś inne pytania? Jeśli nie, to pozwólcie Państwo, że ja w tej chwili ogłoszę 

przerwę. W czasie przerwy będzie poczęstunek, catering w tej sali, która jest tutaj obok, natomiast 

komisje zbierają się w sali 201, czyli w tej kolejności najpierw się zbiera Komisja Promocji, a następnie 

Komisja Zdrowia. Bardzo proszę Radnych o udanie się… Jest w tej chwili godz. 12:25, za 15 minut,  

może być czasami z lekkim poślizgiem, czyli o godz. 12:40 spotykamy się z powrotem na sali obrad. 

Bardzo proszę.  

                                                                                      

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przystępujemy 

do obrad. W tej chwili proszę Państwa rozpoczynamy, Pani Marszałek rozpoczynamy obrady. 

Przystępujemy do punktu 6. Bardzo proszę o zajmowanie miejsc. Jedna uwaga, jedna informacja 

tylko dotycząca poprzedniego punktu. Był tam złożony wniosek i była debata o rozszerzeniu 

o obszar funkcjonalny gminy Lubiszyn. Tutaj Pani Dyrektor Departamentu Katarzyna Drożak 

informowała, że odbędą się rozmowy z gminą Lubiszyn i z miastem Gorzowem, i do tej kwestii 

powrócimy na sesji 11 maja.      
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Do punktu 6. 

Informacja o realizacji zadań inwestycyjnych na drogach wojewódzkich w 2014 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W tej chwili bardzo 

proszę o informację o realizacji zadań inwestycyjnych na drogach wojewódzkich w 2014 roku. 

Bardzo proszę o zabranie głosu Pana Pawła Tondera – Zastępcę Dyrektora ds. Inwestycyjnych 

Zarządu Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze. Państwa Radnych proszę o uwagę, obecnych na sali 

o koncentrację. Będą też w niektórych przypadkach udzielone odpowiedzi na wątpliwości zgłoszone 

w trakcie interpelacji przez Państwa Radnych.         

 

Zastępca Dyrektora ds. Inwestycyjnych ZDW w Zielonej Górze Paweł Tonder: Dzień dobry 

Państwu. Szanowna Pani Marszałek. Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. W ubiegłym roku 

Zarząd Dróg Wojewódzkich realizował inwestycje na 39 zadaniach, łącznie obejmowały te zadania 

odcinki dróg ponad 37 km. Najwięcej, ponad 27 km zostało zmodernizowanych i przebudowanych 

ciągów. Ta budowa, niecałe 5 km dotyczy zakończonego etapu obwodnicy Nowej Soli. Udało się także 

w ramach tzw. odnów dywanikowych wykonać 5 km wzmocnień nawierzchni, a także inwestycje 

w ramach poprawy bezpieczeństwa ruchu drogowego. Są to przede wszystkim budowy chodników, 

ścieżka pieszo-rowerowa, ale także sygnalizacja świetlna. Są to inwestycje, które znacząco 

poprawiają tu bezpieczeństwo niechronionych użytkowników ruchu czyli pieszych. Łącznie 

na inwestycje wydatkowano kwotę ponad 69 mln zł, z czego jak zawsze najwięcej co roku 

wydatkowano kwotę na zadania realizowane w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu 

Operacyjnego. W ramach bieżącego utrzymania wydatkowano kwotę ponad 17 mln, łącznie jest 

to wydatek rzędu, na inwestycje i bieżące utrzymanie, ponad 86 mln zł. Tutaj na tej mapie 

są zaznaczone lokalizacje gdzie były prowadzone inwestycje. Ja za chwileczkę je szerzej omówię 

w większych szczegółach. Na kolejnych slajdach, także tutaj jedna i druga część województwa. 

I tak jak wspomniałem w ramach budżetu własnego województwa rozpoczynaliśmy rok z dwoma 

zadaniami, które przechodziły z roku 2013. Była to przebudowa ulicy Dolnej w Kargowej, a także 

przebudowa ulicy Młyńskiej w Międzyrzeczu. Następnie, dzięki decyzji o zwiększeniu budżetu Zarządu 

Dróg Wojewódzkich, udało się rozpocząć kolejnych 9 zadań, w tym 2 obwodnice Drezdenka i Jezior. 

W końcówce roku ubiegłego dla tych zadań złożyliśmy wnioski aplikacyjne w ogłoszonym konkursie 

w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego. 4 zadania uzyskały już 

dofinansowanie, są tu zaznaczone kolorem czerwonym. Pozostałe są ocenione pozytywnie, 

są na liście rankingowej. Jeżeli będą się pojawiać środki w dostępnej alokacji w priorytecie 1, kolejne 

zadania będą dotowane środkami unijnymi. Te 2 zadania pierwsze zostały zakończone, pozostałe 

9 jest w realizacji. Poza obwodnicami odcinki liniowe mają zakończyć się w czerwcu bieżącego roku, 
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a obwodnice w sierpniu. W ramach wspomnianej wcześniej poprawy bezpieczeństwa zrealizowaliśmy 

w sumie 11 inwestycji. Tą największą tutaj finansowo kwotą to była budowa ścieżki pieszo-rowerowej 

w Świebodzinie za ponad 233 tys. Pozostałe odcinki chodników i jedna sygnalizacja w Niegosławiu 

wzbudzana przy szkole. W ramach odnów dywanikowych to są te zabiegi, które pozwalają 

nam relatywnie, mniejszymi środkami niż przy przebudowie, czy kompleksowe rozbudowy drogi 

uratować jeszcze te odcinki, które nie wymagają jeszcze gruntownej przebudowy, ale ta warstwa 

ścieralna uległa degradacji. Także zabiegi polegają albo na budowie nowego pakietu warstwy 

bitumicznej bądź dwóch, albo na powierzchniowym tzw. pojedynczym utrwaleniu, co zabezpieczy 

nawierzchnię przed gradacją w nią wody i degradacją, szczególnie w okresie zimowym gdzie 

są przejścia tzw. zera. Tutaj dwoma największymi inwestycjami to była przebudowa, wzmocnienie 

odcinka Sulechów-Mozów, to był odcinek między Sulechowem a tym odcinkiem, który został 

zmodernizowany przez Generalną Dyrekcję w ramach jak była budowana S, czyli pod wiaduktem 

połączyliśmy się bezpośrednio z Sulechowa do tego odcinka. Udało się poszerzyć drogę do 6 m, 

wykonać nową warstwę ścieralną, także w tej chwili to bezpieczeństwo, gdzie mieliśmy zgłoszenia 

i były petycje, żeby poprawić stan nawierzchni ze względu na kolizje i wypadki został poprawiony. 

A także przebudowa drogi wojewódzkiej 303. Udało się tutaj tak naprawdę doprowadzić do dobrego 

stanu nawierzchnię na odcinku od ronda w Babimoście do granic z województwem wielkopolskim, 

czyli w sumie 5 km za ponad 2 280 tys. Wydatkowaliśmy także środki na wykup gruntów, to jest ponad 

2,7 mln. Realizowanych było 36 dokumentacji projektowych, z których 16 uległo zakończeniu w roku 

ubiegłym. Tutaj na tym slajdzie są wymienione inwestycje, które były realizowane z LRPO, czyli 

tą największą, którą zakończyliśmy obwodnicą Nowej Soli, przebudowa drogi 138, tj. odcinek między 

drogą krajową 29 a Debrznicą i tu może od razu wtrącę tą odpowiedź na pytanie, które zadała Pani 

Radna Chinalska odnośnie tych pozostałych odcinków. Te pozostałe odcinki są objęte nową 

dokumentacją projektową, ponieważ w międzyczasie uległo zmianie prawo, czyli weszła specustawa 

drogowa i aby nabyć nieruchomości musimy iść tzw. specustawą i uzyskać decyzję zezwalającą 

na realizację inwestycji drogowej, czyli w formie wywłaszczenia nabyć nieruchomości. Dlatego też dla 

tych miejscowości jest realizowana dokumentacja i w planach ta inwestycja jest ujęta do rozpoczęcia 

w przyszłym roku, czyli sukcesywnie te miejscowości będziemy przebudowywać. W tej chwili udało 

się zmodernizować drugi ciąg drogi 138 i te miejscowości będą tak jakby wypełnieniem. Też udało 

się zrealizować na drodze wojewódzkiej 295 bardzo fajny projekt, taki kompleksowy dla nas, 

bo wiadomo, że im dłuższy odcinek przebudujemy tym jest i dla użytkowników i dla nas lepiej, 

ponieważ realizujemy pełen zakres dokumentacji. Także to była droga wojewódzka 295 i inwestycja 

w dwóch etapach. W dwóch projektach udało się przebudować odcinek od Pożarowa do skrzyżowania 

z drogą krajową nr 12. Także odcinek wraz z miejscowościami, budową chodników, kanalizacji 

deszczowej i wszelkimi udogodnieniami dla pieszych i dla kierujących. Także droga wojewódzka 296, 
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tutaj też fajny duży projekt, bo to jest od Iłowej do granicy z województwem dolnośląskim. Cały odcinek 

udało się przebudować. Było to podzielone również na 2 projekty unijne, czyli pozycja 5 i 8. Ósma jest 

zaznaczona jako realizowana w bieżącym roku, ponieważ etap I udało nam się z tego projektu 

zakończyć. W ubiegłym roku w ramach oszczędności przetargowych udało się wykonać dokumentację 

techniczną i rozpocząć realizację jeszcze dodatkowo ulicy Kolejowej w Iłowej, co dodatkowo poprawi 

stan techniczny dróg w tym rejonie. I droga wojewódzka 297, czyli ten odcinek, który jest jednym 

z najbardziej obciążonych przez ruch ciężki. Tutaj praktycznie od Szprotawy, poza wyłączeniem 

miejscowości Leszno Dolne, która w tej chwili jest po przetargu i czekamy na podpisanie umowy 

z wykonawcą. Jeżeli wykonawca przedłoży zabezpieczenie umowy, do czego został w tej chwili 

zobowiązany, myślę, że do końca miesiąca będzie umowa podpisana. Udało się w ramach tych 

2 projektów przebudować kompleksowo cały ciąg włącznie z połączeniem do województwa 

dolnośląskiego. Tak jak wspomniałem – najwięcej środków udało się pozyskać w ramach LRPO, 

tj. 35 mln. Z czego dodatkowo ponad 6 mln wkład własny województwa i tu jest parę przykładów 

z realizacji inwestycji: to jest droga 137 – ulica Młyńska w Międzyrzeczu, to jest ulica Dolna 

w Kargowej, obwodnica Nowej Soli tuż przed malowaniem poziomym i oddaniem inwestycji 

do użytkowania, droga wojewódzka 138, 295, 296, to jest ulica Traugutta w Iłowej, to jest widok 

w stronę granicy z województwem wielkopolskim. Także dzięki tej dotacji, o której wspomniałem, temu 

konkursowi, który odbył się w ubiegłym roku i w tym roku Zarząd Województwa przyznał 

dofinansowanie na te 4 zadania. Realizujemy obwodnicę Drezdenka, tutaj pokażę zdjęcia, one 

są sprzed około niecałego miesiąca. To jest obiekt, pod którym będzie przechodzić ścieżka rowerowa, 

która jest wykonana wcześniej przez gminę. Tam w tle widać nasyp i drogę wojewódzką 158, gdzie 

się będzie łączyło, nasyp już jest przygotowany tak naprawdę pod wykonanie warstw stabilizacji 

i wchodzimy już w ten etap, gdzie będziemy wykonywać już zasadniczą konstrukcję na nasypie. 

I to jest widok w drugą stronę, w stronę drogi wojewódzkiej 160, tu widać elementy wykonanej 

kanalizacji deszczowej. Inwestycja idzie bez przeszkód i w sierpniu będzie zakończona. Dodatkowo 

poza Lubuskim Regionalnym Programem Operacyjnym jak co roku staramy się pozyskiwać w ramach 

współpracy z innymi jednostkami czy gminami, powiatami dodatkowe środki właśnie na te zadania 

polegające przede wszystkim na poprawie bezpieczeństwa i w ubiegłym roku tu było ponad 330 tys. zł. 

Jeśli chodzi o bieżące, to w ramach bieżącego jak co roku utrzymywane są przeprawy promowe, 

wykonywane są zadania związane z zimowym utrzymaniem dróg, a także w okresie letnim, czyli tymi 

wszystkimi zadaniami, które polegają na odnowieniu oznakowania poziomego, koszeniu, pielęgnacji, 

łataniu tzw. przysłowiowych dziur. Tutaj ten wykres pokazuje jak się kształtowały wydatki na zimowe 

utrzymanie, czyli tu pokazuje, że ta zima w tamtym roku oszczędziła nas, że tak powiem, dzięki temu, 

że nie była drastyczna nie wydaliśmy aż tak dużo jak w latach np. 2010 czy 2011. W związku 

z połączeniem się miasta i gminy Zielona Góra, miasto przejęło od Zarządu Dróg Wojewódzkich, 
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od Zarządu Województwa odcinki na długości 50 km. To są te, nie wiem czy Państwo widzą, 

zaznaczone kolorem zielonym, sieć się zmniejszyła o około 50 km w stosunku do tego co było przed 

połączeniem się miasta i gminy. Dziękuję bardzo.             

                                                                                                         

Informacja o realizacji zadań inwestycyjnych na drogach wojewódzkich w 2014 roku stanowi załącznik 

nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję 

Panie Dyrektorze. Proszę może pozostać przy mównicy, bo jak mniemam Państwo Radni będą mieli 

pytania. Tym, którzy nie zauważyli, że Pan Dyrektor zakończył to informuję, że Pan Dyrektor 

zakończył. Czy ktoś z Państwa ma pytania do Pana Dyrektora Tondera w sprawie informacji o drogach 

za rok 2014, czy ona była wyczerpująca? Pani Radna Chinalska ma pytanie?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Wysoka Rado. W dniu dzisiejszym jechałam na sesję do Gorzowa i zauważyłam, że na trasie drogi 

138 Tursk – Sulęcin jest modernizowana nawierzchnia. Bardzo mnie to ucieszyło, bo to jest bardzo 

ładna trasa i zastanowiło mnie tylko jedno, że poprzednia ścieżka rowerowa jest również 

modernizowana. Dlaczego ta poprzednia kostka brukowa, to jest kostka w bardzo dobrym stanie, 

bo ona jeszcze tam jest miejscami, obrzeża też były wymieniane widać razem z tą właśnie poprzednią 

kostką i jaki jest sens tego? Uważam, że skoro można odzyskać kostkę, to po co ją wymieniać 

na nową? Dodam, że to był odcinek gdzieś 2-3 kilometrowy tej trasy. W tym po prostu przypadku 

uważam, że można byłoby jakby podnieść troszeczkę tą drogę rowerową, a nie wyrzucać starych, 

no nie starych, tej poprzedniej kostki, a układać nową i nowe obrzeża. Zgadzam się, że ona jest 

troszeczkę wyżej położona, ta nowa trasa. Poza tym proszę o informację – czy mierzone jest natężenie 

ruchu drogowego na drogach wojewódzkich? Wiem, że na krajówkach i na drogach 

koncesjonowanych jest mierzone. Jeśli tak to w jakich odstępach czasu i jakie warunki musi spełnić 

droga wojewódzka, żeby być zakwalifikowana do inwestycji priorytetowych programem Zarządu Dróg 

Wojewódzkich. I jeszcze, w gminie Krosno Odrzańskie jest rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 276, tj. 

Krosno Odrzańskie – Świebodzin i tak w miejscowości Radnica ma być, jest napisane, że macie 

Państwo na 2016-2017 gotową dokumentację i jest zezwolenie na budowę. Chciałam się zapytać – 

czy jest szansa na realizację w tych latach 2016-2017 i czy ta rozbudowa obejmie też wykonanie 

chodnika i pasa zieleni pomiędzy jeszcze tą odnowioną jezdnią ze względów oczywiście 

na bezpieczeństwo pieszych? I jeszcze tak króciutko... 
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Przewodniczący Semiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam bardzo. 

Pierwsze pytanie i drugie pytanie dotyczyło następnego punktu, bo ten, który Pan Dyrektor zakończył 

to był punkt o drogach w 2014 roku. Pierwsze pytanie dotyczyło 2015, a to już dotyczy następnych lat. 

Mamy za chwilę 7 punkt i Pan Dyrektor będzie przedstawiał. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dobrze.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do 2014 

są  jakieś pytania?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: To nie mam. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli nie ma to bardzo 

bym prosił o odpowiedź po tym drugim punkcie, bo pewnie będą jeszcze pytania do tego drugiego 

punktu. Pani Radna się zgadza, tak? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Tak, tak zgadzam się, dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Jeśli nie ma 

innych pytań to bardzo proszę Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana 

Wacława Jan Maciuszonka o opinię na temat tej informacji.             

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: 

Komisja Gospodarki przyjęła opinię. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Czy zatem możemy ten punkt zakończyć i Sejmik przyjmuje do wiadomości tą informację? Dziękuję 

uprzejmie. Przechodzimy do punktu 7. 

 

Do punktu 7. 

Informacja o inwestycjach priorytetowych planowanych do realizacji na drogach wojewódzkich  

w ramach perspektywy finansowej na lata 2014-2020.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Prosimy Pana 

Dyrektora Tondera o przedstawienie informacji. Jednocześnie może też odpowiedzieć na pytanie 

właśnie o realizację tej drogi, o której mówiła Pani Radna Chinalska i to drugie pytanie, które zadała. 

Bardzo proszę Panie Dyrektorze o wprowadzenie. Materiał jest dla Państwa dostępny 

już w zasobach. Bardzo proszę. 

 

Zastępca Dyrektora ds. Inwestycyjnych ZDW w Zielonej Górze Paweł Tonder: Dziękuję bardzo 

Panie Przewodniczący. Jeśli chodzi o plan inwestycji priorytetowych na drogach wojewódzkich 

do roku 2020, w związku z przyjęciem przez Zarząd Województwa Lubuskiego 20 stycznia projektu 

Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020, ustalona została w tym programie kwota 

alokacji jaka dostępna jest w osi priorytetowej 5 z przeznaczeniem na transport. Tutaj łączna kwota 

wynosi ponad 94 mln po uwzględnieniu kwot, które zostały przeznaczone na Zintegrowane 

Inwestycje Terytorialne dla miasta Gorzowa i dla miasta Zielonej Góry. Na drogi wojewódzkie 

pozostaje kwota ponad 81 700 tys. euro. W związku z czym przystąpiliśmy do aktualizacji przyjętego 

w zeszłym roku uchwałą Zarządu Województwa Lubuskiego planu  inwestycji priorytetowych 

i 10 lutego br. Zarząd Województwa przyjął uchwałą ten zaktualizowany program. W ramach tych 

inwestycji tutaj jest takie zbiorcze zestawienie. Państwo szczegóły , cały harmonogram wiem, 

że macie dostępny. Także ujęto 35 inwestycji, z czego 28 inwestycji znajduje się na ciągach 

drogowych. 4 obwodnice, obwodnica Drezdenka II etap, która została w stosunku do poprzedniego 

planu przyspieszona o rok, żeby nie było tej przerwy w realizacji, czyli ona ma się zacząć planowo 

w roku przyszłym, czyli w 2016. Obwodnica Trzciela, tj. w okolicach węzła na A2, jest to inwestycja 

przygotowana przez powiat międzyrzecki. Obwodnica Rzepina i tu też od razu odpowiem na jedną 

z interpelacji, która była zadana w czasie zapytań i interpelacji. Obwodnica Rzepina jest 

przygotowana i w przyszłym roku zgodnie z planem chcemy ją rozpocząć. Okres realizacji 2 lata, 

czyli 2016-2017 powinna ona zostać zrealizowana, w 2017 roku zakończona. I w stosunku 

do poprzedniego pojawia się inwestycja, która nie była ujęta. To jest obwodnica Kosieczyna 

i Chlastawy, ona się pojawia tak jak gdyby w zamian za inwestycję, która była planowana na ciągu, 

czyli na odcinku od Kosieczyna do granicy województwa. Po przeprowadzonej analizie możliwości 

przebudowy miejscowości Kosieczyna i Chlastawy podjęto decyzję w związku z tym, że jest tam tak 

zwarta zabudowa, która nie pozwala na poprawę parametrów ruchowych , ponieważ narożniki 

budynków są praktycznie w pasie drogowym, nie pozwalają nawet na budowę normatywnego 

chodnika. W związku z czym ta przebudowa nie przyniosłaby w miejscowości żadnych efektów, 

których oczekują mieszkańcy i tam też odbywa się duży ruch ciężki związany z lokalizacją zakładu 

Swedwood w pobliżu gdzie jeździ dużo ciężkiego ruchu, dużo ciężkich pojazdów. W związku z czym 

podjęto decyzję o tym, żeby wprowadzić tą obwodnicę Kosieczyna-Chlastawy, która kompleksowo 



30 
 

rozwiąże problem komunikacyjny w tym rejonie. Łącznie suma zadań, które są ujęte na liście 

priorytetowej to jest ponad 380 mln, z czego ponad 326 mln to jest wkład RPO i ponad 57 mln to jest 

wkład własny budżetu województwa. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Już RPO a nie 

LRPO. 

 

Zastępca Dyrektora ds. Inwestycyjnych ZDW w Zielonej Górze Paweł Tonder: RPO tak, tak 

mówiłem, oczywiście to z przyzwyczajenia do poprzedniej perspektywy finansowej wkradł 

się jeszcze błąd. Na tej liście są jakby dwie podtabele, które dotyczą kompleksu energetycznego 

Gubin-Brody ze względu na to, że ta inwestycja jest wpisana zarówno w Strategię Rozwoju, jak 

i w kontrakcie terytorialnym są ujęte inwestycje, tam jeszcze inwestycja poprawa infrastruktury 

w obrębie tego kompleksu. W związku z czym tu są wyszczególnione te inwestycje, które jeżeli 

byłaby taka decyzja o budowie i będą zapewnione środki finansowe, dodatkowo musiałyby 

być wykonane. A także zadania, które wcześniej były planowane do EWT i tutaj tym najbardziej 

przygotowanym i według nas możliwym do realizacji będzie rozbudowa skrzyżowania ul. Nowej , 

czyli ten trzeci tiret, to dotyczy zadania, które jest realizowane, przygotowywane dokumentacyjnie 

przez gminę. Odbyło się tutaj przy udziale Pani Marszałek Makarskiej spotkanie z przedstawicielami 

gminy, gdzie rozmawialiśmy o tym, żeby wspólnie gmina zdobyła partnera, Zarząd Dróg jako ten 

techniczny realizator wspólnie spróbować pozyskać środki i tą inwestycję zgłosić do EWT 

i spróbować ją zrealizować. Dodatkowo jeszcze wchodzą zakresy, które chciałaby zrobić gmina, 

czyli tak naprawdę droga powiatowa, gminna jak i wojewódzka kompleksowo mogłyby tym 

projektem, jeśli się uda, być objęte. Dodatkowo do tej listy jest załącznik – lista rezerwowa. Lista 

rezerwowa jest stworzona po to, ponieważ ten załącznik podstawowy wyczerpuje na tą chwilę 

dostępną alokację, czyli te niecałe 82 mln euro. Ale przykład zarówno tego okresu programowania 

pokazuje jak i nasze doświadczenie w tym, że tak naprawdę przede wszystkim oszczędności 

przetargowe zakładamy, że będą się pojawiać, ponieważ pojawiają się cały czas i na pewno 

tu na jakieś oszczędności można liczyć. Będziemy w oparciu o tą listę , jeżeli pojawią 

się oszczędności w liście podstawowej, aktualizować. Czyli tu są zadania, które też zostały 

podzielone na takie jakby 3 tabele, czyli tabela 1 to jest stan gdzie mamy przygotowane 

dokumentacje projektowe, bądź też te dokumentacje wymagają nieznacznej ingerencji i na takie 

jak przygotowanie środowiskowej decyzji, zgody aby można było te zadania realizować z funduszy. 

Jest lista rezerwowa obwodnic, czyli tam są obwodnice, tutaj jest spora kwota, bo to jest prawie 

500 mln i jest lista zdiagnozowanych inwestycji, które wiemy, że trzeba zrealizować ale na tą chwilę 

one nie mają dokumentacji wykonanej. W związku z czym są tylko zaakcentowane. Tu na mapie 
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są pokazane lokalizacje ujęte z tej listy zadań priorytetowych, czyli już bez listy rezerwowej, 

ponieważ ona by zupełnie tutaj zaciemniła obraz czy też niepotrzebnie wprowadzała jakieś 

nieporozumienia. Tak to się dzieje na tym przykładzie. Tutaj aktualizowaliśmy w związku 

z pojawieniem się kwoty alokacji na oś priorytetową 5. Także będziemy ten program na pewno 

aktualizować tak średnio myślimy, że co roku. Zarówno w oparciu o nowopowstałe oszczędności, 

które się będą pojawiać po rozpoczęciu już przetargów, a także wiadomo, że realizujemy 

dokumentacje projektowe, które gdzieś tam nie zawsze kończą się, że tak powiem w planowanym, 

czy przewidywanym przez nas terminie. Także tutaj występują różne problemy, zarówno ze względu 

na nieruchomości jak i zmieniające się przepisy. Teraz też Państwu tu powiem, to nie jest 

ciekawostka, ale stan faktyczny – zmieniło się rozporządzenie w sprawie warunków technicznych 

jakie powinny spełniać drogi publiczne, ich usytuowanie. Do tej pory w obowiązującym 

rozporządzeniu drogi wojewódzkie posiadały klasę Z, w tej chwili zostało to zwiększone do klasy G.  

Także w związku z czym taki prosty przykład gdzie przy klasie Z szerokość pasa drogowego, 

tj. 20 m, tak przy klasie G w tej chwili jest to metrów 25. Czyli, jeżeli idziemy tzw. decyzją ZRID, czyli 

zezwoleniem na realizację inwestycji drogowej, wykupić już pas drogi nie o szerokości 20 m, ale 25. 

Zmieniają się także uwarunkowania związane z odległościami skrzyżowań, z lokalizacją chodników. 

Do tej pory nie musieliśmy wykonywać tzw. odstępstw od ministra, żeby wybudować chodnik przy 

krawędzi jezdni. W tej chwili na każde takie działanie, czyli przykładowo mamy miejscowość, gdzie 

jest zwarta zabudowa i mieścimy te chodniki i musimy je zlokalizować przy krawędzi jezdni , no w tej 

chwili na każde takie działanie będzie wymagane odstępstwo od ministra , ponieważ to będzie 

niezgodne z rozporządzeniem. Także to kolejne kłopoty, które gdzieś się pojawiają na etapie 

realizacji dokumentacji. No i to rozporządzenie ma taki nieszczęśliwy zapis, że obowiązuje 

dla dokumentacji nawet tych, które są w realizacji, ale nie zostały jeszcze złożone wnioski o ZRID . 

Czyli tak naprawdę jeżeli, a mamy kilka takich sytuacji, jest przygotowana dokumentacja 

kompletowana do tego, żeby ją złożyć do Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego o wydanie decyzji 

ZRID. W tej chwili tak naprawdę projektant musi się cofnąć do początku, bo musi na nowo wykonać 

mapę, podziały i że tak powiem ponowne odstępstwa. Musi zacząć projektować tak naprawdę 

od początku. No i to też może powodować, że pewne założone na tą chwilę – lata realizacji mogą 

ulec przesunięciu. Dziękuję bardzo. 

 

Informacja o inwestycjach priorytetowych planowanych do realizacji na drogach wojewódzkich  w ramach 

perspektywy finansowej na lata 2014-2020 stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Czy mógłbym Pana Dyrektora prosić od razu o odpowiedź na pytania Pani Radnej Chinalskiej. 
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Kto z Państwa Radnych proszę o  zgłaszania, Pan Radny Dajczak, Pan Radny Jędrzejczak, Pani 

Anna Chinalska. Jeszcze raz to zaczniemy od Pani Anny Chinalskiej i Edward Fedko zgłaszał się. 

W tej kolejności. To bardzo proszę o odpowiedź i potem Pani Anna Chinalska.  

 

Zastępca Dyrektora ds. Inwestycyjnych ZDW w Zielonej Górze Paweł Tonder: Jeśli chodzi 

o odcinek Tursk-Ostrów i o kostkę, która była wbudowana około 10 lat temu na tą ścieżkę , to tutaj 

pozwolę się nie zgodzić, że ta kostka jest przede wszystkim w bardzo dobrym stanie technicznym. 

Może zacznę od tego tutaj, ta inwestycja to jest jedna z tych 9, która jest zgłoszona 

do dofinansowania środkami unijnymi, gdzie okres trwałości to jest minimum 5 lat. Dodatkowo 

od wykonawcy realizacji inwestycji żądamy również gwarancji na minimum 5 lat i żaden wykonawca 

nie da nam gwarancji na materiał, który że tak powiem nie jest nowy i on go nie wbudowywał nawet 

jeśli go przekładał. Dodatkowo laboratorium wykonawcy wykonało badania tej kostki, także 

ona przede wszystkim podczas ułożenia jej ponownego i próby zawibrowania tej kostki  zaczęła 

się kruszyć, a także jej właściwości antypoślizgowe są już, że tak powiem poprzez użytkowanie 

i czas, w którym ona była wbudowana, no nie ma tych własności antypoślizgowych. W przypadku 

gdyby jakiś rowerzysta doznał uszczerbku mógłby również występować do nas z roszczeniami 

o odszkodowanie o to, że nawierzchnia nie spełnia wymogów związanych z rozporządzeniem. 

Dodatkowo ta kostka była grubości 6 cm, zgodnie z rozporządzeniem kostka pod ścieżki musi mieć 

minimum grubość 8 cm, dlatego też wymagało to przez projektanta zaprojektowania nawierzchni 

z nowej kostki. Jeśli chodzi o odcinek Skąpe-Przetocznica, to jest on w realizacji, bo tutaj rozumiem, 

że chodziło o to czy jest w realizacji i w czerwcu ma się zakończyć. Jeśli chodzi o Radnicę to jest 

ona w planach na 2016-2017 i jest przygotowana dokumentacyjnie, jest zezwolenie na realizację 

inwestycji drogowej i planujemy ją w roku 2016 wykonać. Jeśli chodzi czy jest pas zieleni między 

chodnikiem, a jezdnią to nie odpowiem z głowy, musiałbym w dokumentację zerknąć. Udzielimy 

tej odpowiedzi pisemnie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze dziękuję 

bardzo. Pani Radna Chinalska pierwsza, potem Pan Radny Dajczak, Pan Radny Jędrzejczak, 

Pan Radny Fedko. Bardzo proszę o krótkie pytania.    

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Tak króciutkie. Jeszcze patrząc na inwestycje 

priorytetowe na 2014-2020 i tutaj te zadania w ramach kompleksu wydobywczo-energetycznego 

Gubin-Brody i tu widzę jest 6 zadań na mapce, jednak wszystkie one obejmują południe. One są na 

południe od tego kompleksu wydobywczego. Żadne zadanie, ja wiem, że one na razie nie są jakby 

gwarantowane, że będą wykonywane, ale żadne zadanie nie obejmuje tu inwestycji w kierunku 
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północnym, a chciałam przypomnieć, że Krosno Odrzańskie i brak mostu to jest taki węzeł gordyjski 

i tu jest jakby brak pomysłu na ruch taki, związany od tego kompleksu jaki będzie od Gubina 

w kierunku Krosna Odrzańskiego. Bo wszystkie 6 inwestycji idzie na południe od tego kompleksu 

właśnie energetycznego. Dlatego to mnie bardzo zdziwiło. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam, 

ja tylko przypomnę, że w sprawie mostu i obwodnicy Krosna z Dyrektorem Hamerą będziemy 

rozmawiali w Krośnie Odrzańskim. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Tak, tak dziękuję Panie Przewodniczący. 

I po prostu tam jest też droga w kierunku Świebodzina i w kierunku Słubic, także tu tylko do tego 

kompleksu właśnie to chciałam dodać. Dziękuję za głos Panie Przewodniczący.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję, Pan 

Radny Dajczak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. 

Krótkie pytanie. Chciałem spytać o drogę 156 w Strzelcach Krajeńskich. Pan wspominał wcześniej , 

ona została wyposażona w chodnik nowy w zeszłym roku. Podniosło to znacznie bezpieczeństwo 

w tym rejonie dla mieszkańców i z tych rozmów, które pamiętam było obiecywane przy wyjeździe 

ze  Strzelec w kierunku Barlinka i Choszczna to rozwidlenie, które jest na takim tragicznym 

rozwidleniu niespełniającym żadnych norm bezpieczeństwa i tam miało być to przerobione na rondo. 

Nie wiem, nie wspominał Pan o tym wogóle. I jeszcze jedno pytanie, takie już odbiegające od dużych 

nakładów inwestycyjnych, ale ważne dla samorządu chociażby takiego jak Strzelce Krajeńskie , 

gdzie droga 156 przebiega właściwie przez centrum miasta i ta droga jest Panie Dyrektorze 

sprzątana raz albo dwa w roku. Mieszkańcy wydzwaniają, pytają – kto za tą drogę odpowiada? 

No nie może być tak, że zalega błoto, zalegają liście przez parę miesięcy i Zarząd Województwa , 

czy zarząd odpowiedzialny za te drogi proponuje samorządowi, że posprząta ją 2 razy w roku. 

No to jest niepoważne, tak bym powiedział. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Pan Radny Jędrzejczak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Ja dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Fedko. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Ja chciałem tylko 

zwrócić uwagę na jedno zadanie, które dość znacznie i mocno się frymarczy. Mówiłem o tym 

na posiedzeniu komisji, mianowicie chodzi o obwodnicę Trzciela i skomunikowanie drogi krajowej 

92 z węzłem autostradowym A2 w Trzcielu. Powstała kolejna wersja porozumienia, Pani Marszałek 

zapewne doskonale zna temat i Pani Marszałek Makarska również. Spór dotyczy kwestii 

sfinansowania ronda w obszarze drogi krajowej nr 92 i tutaj z informacji, które posiadam wynika, 

że Oddział Regionalnej Dyrekcji Budowy Dróg i Autostrad wnioskuje aby to zadanie w 85% 

sfinansowane zostało ze środków Unii Europejskiej. I wydaje się, że ono się doskonale wpisuje 

w program integracji, czy działań zmierzających do poprawienia dostępności komunikacyjnej 

ważnych węzłów. W związku z tym wnioskowałbym, żeby te sugestie zostały przyjęte, bo w innej 

sytuacji realizacja tego ważnego ciągu komunikacyjnego będzie niemożliwa ze względu na to iż nie 

jest zaplanowana w wydatkach Generalnej Dyrekcji Budowy Dróg i Autostrad. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Pan Radny Kołodziej. Kto z Państwa Radnych chciałby jeszcze zabrać głos? Radny Kruczkowski, 

jeszcze 2 radnych, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Ja mam krótkie pytanie. Tutaj 

na liście rezerwowej droga 302 Brudzewo-Zbąszyń-Nowy Tomyśl jest wzmocnienie drogi 

wojewódzkiej odcinek Kosieczyn do granicy województwa. Bym proponował aby te wzmocnienie 

zaczęło się przed Brudzewem, bo łączy się z drogą 303, 302 i w tym momencie różnica kategorii 

dróg, chociaż to wojewódzka jest i ta, jest bardzo duża. Proponowałbym, jeżeli w planach jest mowa 

o wzmocnieniu, żeby zaczęła się od odcinka łączącego z drogą 303. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny 

Kruczkowski.        

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Ja mam takie pytanie, mianowicie 

w obrębie miejscowości Krzeszyce schodzi się droga 134 i 138 i tam jest jakieś takie nienormalne 

to skrzyżowanie z drogą krajową 22. Tak dziwne są te rozjazdy, bardzo niebezpieczne. Czy są jakieś 

rozmowy z Generalną Dyrekcją Dróg Krajowych i Autostrad, bądź jakieś własne plany 

co do przebudowy tego układu komunikacyjnego dróg wojewódzkich? 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Pan Radny Jędrzejczak przypomniał sobie co miał zapytać. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący, nie tylko 

przypomniałem sobie, ale nawet przez moment nie zapomniałem. Ja cały czas wiedziałem 

co miałem zapytać tylko powstaje pytanie: czy funkcjonowanie Sejmiku ma sens? Bo my zadajemy 

pytania, składamy interpelacje, a nic to w żaden sposób nie zmienia dokumentów, które 

są przedstawiane przez Zarząd Województwa Sejmikowi. Otóż ja mam takie pytanie: jakie 

strategiczne cele osiągniemy wydając 110 mln zł na most w Milsku? Z Panem Radnym Wontorem 

przed chwileczką obejrzeliśmy sobie mapę i drogi wokół mostu w Milsku za 110 mln 

i nie zauważyliśmy tam ani nowych fabryk, ani przedsiębiorstw, ani dużych aglomeracji miejskich, 

ani żadnych strategicznych celów, które mamy osiągnąć. A most w Milsku jest preferowany 

w dokumentach naszego województwa od kilku lat i nikt nigdy nie zadał tego pytania, tak naprawdę. 

No to ja je zadaję. Bo ja zadaję drugie pytanie, no  przecież jeżeli chcemy rozwoju gospodarczego 

naszego regionu, wiemy co chcemy. Mówimy o miedzi, mówimy  o Brodach i Lubsku, o kompleksie 

kopalni i energetyki, i mówimy o strefie ekonomicznej, która jest zablokowana poprzez brak 

przeprawy mostowej z prawdziwego zdarzenia w Kostrzynie nad Odrą. W związku 

z tym utrzymywanie jako strategicznego celu dla rozwoju województwa lubuskiego mostu w Milsku, 

który donikąd niczego nie będzie wyprowadzał, chyba, że tu chodzi o to, żeby kibicie z Zielonej Góry 

szybciej do Leszna dojechali na zawody żużlowe raz w roku. No to trochę za 110 mln, trochę 

postawienie sprawy na głowie i dlatego nie zadaję pytania tylko dzielę się taką smutną refleksją. 

My o tym mówimy od lat – gdzie jest sens, gdzie logika, a następnie dokumenty i tak idą swoją drogą 

i za chwilę zostaną przyjęte przy aplauzie radnych i na tym się to wszystko  skończy. Dziękuję 

bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Wontor, 

potem Pan Radny Balcerzak. Ja tylko chciałem powiedzieć, nie chcąc debatować nad sensem 

istnienia Sejmiku – sens istnienia Sejmiku jest taki na ile my włożymy w jego pracę, w jego 

efektywność i jego usprawnienie swój wkład. Pan Radny Wontor. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Paweł Wontor: Ja tylko chciałem sprostować, 

że mimo iż kolega Radny przejęzyczył się mówiąc w liczbie mnogiej, oczywiście wypowiadał 

się we własnym imieniu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, Pan Radny 

Balcerzak o moście w Milsku pewnie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: On jest wpisany do celów strategicznych 

i ma pełne uzasadnienie. Jest tam bardzo duży ruch, przebiega na około Parku Naukowo-

Technologicznego, skraca drogę do Ostrowa i do Częstochowy i na Ukrainę. Panie Prezydencie 

Jędrzejczak, Pan wie wszystko o północy, a nie wie Pan wiele o południu. W Sławie proszę Pana 

jest też duży przemysł, proszę Pana, największe zagłębie mięsne w Polsce. Proszę Pana, 

codziennie ponad 100 tirów wyjeżdża i też chętnie by przejechało przez Milsk, a n ie przez Nową 

Sól, która jest problemem. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: No właśnie, to jest 

jeden z sensów naszej działalności Sejmiku, by coś się dowiedzieć o północy albo o południu. 

Pan Dyrektor Tonder teraz odpowie na pytania, Pani Radna Elżbieta Anna Polak chciała zadać 

pytanie.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Jedno zdanie tylko jeszcze tytułem 

uzupełnienia. Jeżeli chodzi o most w Milsku, jest w pasie dróg wojewódzkich. Jest to nasze zadanie, 

natomiast obwodnica Kostrzyna i przeprawa jest w pasie dróg krajowych. Jest to zadanie rządowe , 

także nie mamy na to być może takiego wpływu jaki jest oczekiwany przez Radnego Jędrzejczaka, 

ale my robimy naprawdę wszystko co należy do naszych kompetencji. W trakcie konsultacji 

zgłosiliśmy ten projekt, w trakcie wizyty Pana Premiera tutaj. Znaleźliśmy środki finansowe 

na przygotowanie koncepcji po to, żeby ruszyć. Bo nie ma nic w tym zakresie, nie ma dokumentacji, 

trzeba zacząć przynajmniej od koncepcji. Jeżeli chodzi o most w Milsku to on jest z brodą, tak było 

już nawet pozwolenie na budowę i można było zacząć przed wejściem przepisów w zakresie Natura 

2000. Teraz trzeba projekt już zgodnie z wymogami przeprojektować, że tak powiem na skróty, 

a uzasadnienie merytoryczne to już nie będę powtarzać, Pan Radny Balcerzak świetnie 

to przedstawił. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja tylko przypomnę 

nazwisko. Wielkim twórcą i inicjatorem mostu Milsko jest Pan Olgierd Miadzielec, niesłychanie 

zasłużony dyrektor z Zielonej Góry, znany ceniony w całej Polsce. Radzę się zapoznać, to jest 

koncepcja sprzed kilkudziesięciu lat, to nie jest nic nowego. Pan Dyrektor Tonder – następca Pana 

Miadzielca. 
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Zastępca Dyrektora ds. Inwestycyjnych ZDW w Zielonej Górze Paweł Tonder: Dziękuję bardzo. 

Jeśli chodzi o Strzelce Krajeńskie, to tutaj Pan Radny mówił zapewne o skrzyżowaniu z ulicą Asnyka 

drogi powiatowej. Tam jest zaprojektowane skrzyżowanie skanalizowane zwykłe , nie rondo. Rondo 

gdzieś tam na początku się przewijało w koncepcjach. W tej chwili dokumentacja, która jest 

przygotowana obejmuje odgięcie tej drogi powiatowej i podgięcie jej pod kątem prostym w stosunku 

do drogi wojewódzkiej. Jest to zadanie na liście rezerwowej, tak jak wspomniałem ta lista rezerwowa 

jest, że tak powiem przedsionkiem. Jeżeli pojawią się oszczędności do wprowadzania zadań tej listy 

podstawowej, zadanie jest gotowe, jeśli pojawiłyby się oszczędności to te gotowe zadania będą 

miały priorytet, tak projekt jest gotowy. Jeśli chodzi o sprzątanie to przyjmuję uwagę i przekażemy 

do rejonu. Jeśli chodzi o obwodnicę Trzciela i sfinansowanie ronda, ja tutaj nie udzielę odpowiedzi 

w tym zakresie. Jeśli chodzi o pytanie Pana Radnego Kołodzieja – 302, no to tak jak wspominałem 

na początku, obwodnica Kosieczyna i Chlastawy została wprowadzona tak jakby za tą inwestycję, 

ponieważ nie było sensu tam inwestować 8 mln w coś co nie przyniesie zakładanych rezultatów. 

W związku z czym w tej chwili ta inwestycja jest przesunięta na tą listę rezerwową. Jeśli chodzi 

o sam zakres między Brudzewem a Kręckiem, tam jest ze względu na bardzo niskie natężenie ruchu 

ten odcinek nie jest brany pod uwagę, ponieważ równoległy odcinek drogi wojewódzkiej 303 został 

przebudowany i jeżeli ktoś tranzytem chce pojechać, to nie będzie jechał tamtędy, tym bardziej, 

że tam są znaki zakazu, ograniczenia nośności dla samochodów ciężarowych. Jeśli chodzi 

o zapytanie Pana Radnego Kruczkowskiego i przebudowę skrzyżowania 134 z 138, z kra jówką 

nr 22, to w tej chwili do Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych zostało przesłane podpisane przez 

Zarząd porozumienie w sprawie wspólnej realizacji, to jest takie porozumienie intencyjne, które 

ma zakładać, że każdy w swoim zakresie, bo tam nie można przebudować i rozbudować 

skrzyżowania tylko w zakresie drogi wojewódzkiej. Trzeba również kompleksowo rozwiązać  

sytuację na drodze krajowej. W związku z czym podpisane zostało porozumienie intencyjne 

o wspólnej realizacji projektów, oczywiście finansowanie każdy w swoim zakresie. Czyli 

my w zakresie dróg wojewódzkich, Generalna w swoim zakresie, ale wiadomo Generalna musi mieć 

zadanie, żeby je sfinansować gdzieś w jakiś planach ujęte. W związku z czym, w tej chwili czekamy 

na odpowiedź Generalnej w zakresie tego porozumienia. My się spotkaliśmy, wcześniej 

rozmawialiśmy, w tej chwili to zostało tak jakby tym porozumieniem spięte, ale oczekujemy jaka 

będzie sytuacja i czy Dyrektor Hamera podpisze to porozumienie i będzie ono mogło 

zafunkcjonować. Jeśli chodzi o most w Milsku, no to chyba tyle. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Ja na koniec powtórzę tylko swoją prośbę z poprzedniej kadencji. Wiem, że ona nie jest łatwa. 

Chodzi o przeprowadzenie takiego realnego monitoringu oznaczenia pionowego i poziomego dróg 
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wojewódzkich, zwłaszcza w kwestii dotyczącej znaków kierunkowych. Jest dużo takich drobnych 

mankamentów, które oczywiście powinny w konsultacjach z gminami, czy z powiatami być zbierane, 

ale to jest niewielki nakład środków, a często utrudniający komunikację bądź powodujący 

niepotrzebne zagrożenia, czyli czasami jest nadmiar tych znaków, czasami jest ich niedomiar. 

Ja tylko zgłaszam ten problem, bo wiem, że to nie jest łatwe byśmy tu postępowali, być może dla nas 

radnych to jest zadanie, żeby pokazywać jakoś w sposób ciągły, stały te mankamenty, ale ja tylko 

zgłaszam problem do Pana Dyrektora i do tego chętnie powrócę, bo w poprzedniej kadencji 

to zgłaszałem. 8 lat pracowałem w Wydziale Komunikacji stąd może to moje zacięcie 

komunikacyjne. Szanowni Państwo, jeśli nie ma więcej pytań to chciałbym prosić Pana 

Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacława Jana Maciuszonka 

o opinię na temat tej informacji.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: 

Komisja Gospodarki przyjęła informację Zarządu Dróg choć trzeba przyznać, że nie wygląda 

to dobrze. Ilość środków przeznaczona na te lata jest jak kropla w morzu potrzeb, także takie jakby 

były odczucia członków Komisji Gospodarki.   

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: No tak ja rozumiem, 

że też te uwagi przez radnych zgłoszone, jeśli nawet nie było odpowiedzi chociażby na te uwagi 

Pana Radnego Fedko, czy też inne, one są przyjęte stosownie do innych adresatów. Bo mamy też 

innych gestorów dróg, one będą tutaj konsultowane, bądź będziemy znali stanowisko innych 

użytkowników dróg. Czy po tej fali uwag, opinii Sejmik propozycję rozumiem przyjąć może 

do wiadomości. Tak, dziękuję bardzo. Dziękuję Panu Dyrektorowi za wypowiedź, do wielu tematów 

powrócimy. Ja bym sugerował Pani Marszałek, żeby sprawą mostu w Milsku być może na którymś 

etapie poświęcić choćby tyle czasu ile Babimostowi i by zrozumieć znaczenie dla województwa 

lubelskiego mostu w Milsku, znaczenie dla województwa mazowieckiego, łódzkiego mostu w Milsku. 

Szanowni Państwo, przechodzimy do punktu 8, bo Komisja zakończyła obrady i tutaj Panu 

Przewodniczącemu Dajczakowi i Pani Osińskiej bardzo dziękuję za zorganizowane, przyjęcie tego 

sprawozdania.                                                               

                                         

Do punktu 8.                                                                                                                                                                                                                                         

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2014 roku”.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest 

Pan Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jeszcze jakieś pytania, uwagi do tego sprawozdania? Jeśli nie ma, to bardzo proszę 

Przewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Panią Bożenę Krystynę Osińską 

o opinię na temat tego sprawozdania. 

 

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2014 roku” stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia przyjęła sprawozdanie. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Pana 

Przewodniczącego Tadeusza Jędrzejczaka o przedstawienie opinii na ten temat. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Panie 

Przewodniczący, Komisja Kultury przyjęła jednomyślnie pozytywną opinię o sprawozdaniu. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

    

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Czy są jeszcze jakieś inne pytania? Jeśli nie, to uznaję, że Sejmik sprawozdanie przyjął. Szanowni 

Państwo, przechodzimy do punktu 9.  

 

Do punktu 9. 

Sprawozdanie za 2014 rok z wykonania Uchwały Nr XXXVII/270/2005 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. w sprawie określenia zasad wnoszenia wkładów, a także 

obejmowania, nabywania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego przez 

Województwo Lubuskie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna 

Pani Alicja Woźniak – Zastępca Dyrektora Departamentu Finansów. Czy są jakieś pytania 
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do tej uchwały? Nie ma. Zatem proszę o przedstawienie opinii przez Przewodniczącego Komisji 

Budżetu i Finansów Pana Mirosława Marcinkiewicza.  

 

Sprawozdanie za 2014 rok z wykonania Uchwały Nr XXXVII/270/2005 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. w sprawie określenia zasad wnoszenia wkładów, a także 

obejmowania, nabywania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego przez 

Województwo Lubuskie stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli nie ma żadnych 

uwag rozumiem, że Sejmik to sprawozdanie przyjmuje do wiadomości. Dziękuję bardzo za przyjęcie 

do wiadomości sprawozdania. Przechodzimy do punktu 10. 

 

Do punktu 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Niegosławice – druk nr 68/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny  

Pan Wojciech Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi oraz Pan Jan 

Kosiński – Wójt Niegosławic. Czy w tej sprawie są jakieś wystąpienia klubowe? Przepraszam, jest 

Przewodnicząca Rady Gminy Niegosławice też. Przepraszam bardzo, rzadko to się zdarza by tak 

silna reprezentacja gminy przybyła na Sejmik. Za to bardzo Państwu dziękuję, to też jest kultura 

niegosławicka widzicie Państwo. Czy są Państwa Radnych pytania jakieś do tej uchwały? Nie ma. 

Jeśli nie ma to bardzo proszę o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

Przewodniczącego Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego zapoznała się z projektem 

uchwały w dniu 10 kwietnia i zaopiniowała projekt pozytywnie.    

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 



41 
 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Jeśli 

nie ma innych uwag przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały 

w sprawie wyznaczenia aglomeracji Niegosławice – druk nr 68/15, proszę podnieść rękę, nacisnąć  

przycisk  zielony„ T”. Kto jest przeciw, przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

25 było za.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Szanowni Państwo, przystępujemy do punktu 11.  

 

Uchwała Nr VI/65/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Niegosławice stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Do punktu 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia szczegółowych zasad, trybu przyznawania 

i pozbawiania oraz wysokości stypendiów sportowych dla osób fizycznych za osiągnięte 

wyniki sportowe – druk nr 69/15.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny  

Pan Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej kwestii 

są jakieś wystąpienia klubowe bądź Radnych? Nie ma. O przedstawienie opinii poproszę 

Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Pana Przewodniczącego Tadeusza 

Jędrzejczaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli nie ma 

żadnych uwag przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu 

uchwały w sprawie określenia szczegółowych zasad, trybu przyznawania i pozbawiania oraz 

wysokości stypendiów sportowych dla osób fizycznych za osiągnięte wyniki sportowe – druk nr 69/15, 
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proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Jeśli ktoś jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk 

czerwony literka „N”. Jeśli ktoś się wstrzymał, niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

24 było za,  nikt nie był przeciw, 1 wstrzymał się od głosu.   

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę przyjął. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/66/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie 

określenia szczegółowych zasad, trybu przyznawania i pozbawiania oraz wysokości stypendiów 

sportowych dla osób fizycznych za osiągnięte wyniki sportowe stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu 

terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn. „Boiska do Plażowej Piłki 

Siatkowej – Lubusik – sportowe Lubuskie na lato” na 2015 rok – druk nr 70/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii  proszę Przewodniczącego Komisji Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki Pana Tadeusza Jędrzejczaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji jest jednomyślnie pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii proszę Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pana Mirosława 

Marcinkiewicza.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli nie ma 

żadnych uwag przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały –  

druk nr 70/15, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk 

czerwony „N”. Jeżeli ktoś się  wstrzymał, przycisk niebieski ?”.  

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

Wszyscy byli za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Sejmik podjął tę uchwałę. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/67/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie  

udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem 

na dofinansowanie programu pn. „Boiska do Plażowej Piłki Siatkowej – Lubusik – sportowe Lubuskie 

na lato” na 2015 rok stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Do punktu 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Rozwoju Bazy Sportowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2015-2017” – druk nr 71/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest nadal 

Pan Dyrektor Sławomir Kulczyński. Czy w tej sprawie są pytania do Pana Dyrektora? Nie ma. Jeśli 

nie ma bardzo proszę Pana Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Pana 

Tadeusza Jędrzejczaka o opinię. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś w tej chwili 

może generuje jakieś pytanie? Szanowni Państwo, jeśli nie to chciałem zapytać Państwa Radnych, 

bo przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa jest za przyjęciem uchwały w sprawie przyjęcia 

„Programu Rozwoju Bazy Sportowej Województwa Lubuskiego na lata 2015-2017” – druk 71/15, 
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proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Jeśli ktoś jest przeciwny, proszę nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski ”?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

Za było 25, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Zatem Sejmik uchwałę przyjął.        

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/68/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie  

przyjęcia „Programu Rozwoju Bazy Sportowej Województwa Lubuskiego na lata 2015-2017” stanowi 

załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Do punktu 13a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego 

do składu Rady Działalności Pożytku Publicznego Województwa Lubuskiego – druk nr 78/15. 

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest 

Pan Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Chcę tylko 

przypomnieć, że zostały wyznaczone 3 osoby: Pani Grażyna Dereń, Pani Gośniowska-Kola 

i Pan Radny Edward Fedko jako ci, którzy będą reprezentowali Sejmik w Radzie Pożytku Publicznego. 

Znani, szanowani działacze organizacji pozarządowych. Czy są jakieś wystąpienia klubowe 

w tej kwestii? Nie ma. Zatem proszę o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych Panią Przewodniczącą Bożenę Krystynę Osińską.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisja Zdrowia wyraziła pozytywną opinię dla uchwały.   

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesława Fiedorowicz: O przedstawienie 

opinii proszę bardzo aktywnego dzisiaj Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki 

Pana Tadeusza Jędrzejczaka.  
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Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

ma do tego jakieś uwagi? Jeśli nie ma, to przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest 

za przyjęciem uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu 

Rady Działalności Pożytku Publicznego, proszę o podniesienie ręki, nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Jeśli ktoś jest przeciw, przycisk czerwony „N”. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski”?”.  

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

Za było 23, nikt nie był przeciw, nikt się też nie wstrzymał od głosowania.  

Zatem uchwała została podjęta. Państwu Radnym życzymy powodzenia i jak najlepszego 

reprezentowania Sejmiku w tej Radzie.        

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/69/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie wyboru 

przedstawicieli Sejmiku Województwa Lubuskiego do składu Rady Działalności Pożytku Publicznego 

Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Do punktu 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Statutu Lubuskiego Ośrodka Rehabilitacyjno-

Ortopedycznego im. dr. Lecha Wierusza w Świebodzinie – Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej – druk nr 72/15.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny 

Pan Tomasz Wróblewski – Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Jeśli tak, bardzo proszę Panią Przewodniczącą Komisji Zdrowia, 

Rodziny i Spraw Społecznych Panią Bożenę Krystynę Osińską o opinię.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia Komisji pozytywna. 
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli nie ma innych 

uwag przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały 

w sprawie zmiany Statutu Lubuskiego Ośrodka Rehabilitacyjno-Ortopedycznego, proszę podnieść 

rękę, nacisnąć przycisk zielony „T”. Jeśli ktoś jest przeciw, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych.  

Za było 23, nikt nie był przeciw, 1 wstrzymał się od głosu.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.       

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/70/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie  zmiany 

Statutu Lubuskiego Ośrodka Rehabilitacyjno-Ortopedycznego im. dr. Lecha Wierusza w Świebodzinie 

– Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie – od Gminy Żary –  

w formie darowizny udziału wynoszącego ½ w prawie własności nieruchomości,  położonej 

w obrębie Drożków gmina Żary – druk nr 73/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest 

Pan Roman Bąk – Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania 

Przestrzennego. Czy są w tej sprawie jakieś wystąpienia klubowe? Nie ma. Zatem proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Przewodniczącego  

Wacława Jana Maciuszonka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają w tej sprawie jakieś pytania? Jeśli nie, to przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie – od Gminy 

Żary – w formie darowizny udziału wynoszącego ½ w prawie własności nieruchomości, położonej 

w obrębie wsi Drożków gmina Żary – druk 73/15, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Jeśli ktoś jest przeciwny, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Jeśli ktoś 

się wstrzymał, przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

Za było 22, nikt nie był przeciw, 1 się wstrzymał.  

Sejmik podjął tę uchwałę.      

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/71/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie  

wyrażenia zgody na przyjęcie – od Gminy Żary – w formie darowizny udziału wynoszącego ½ w prawie 

własności nieruchomości, położonej w obrębie Drożków gmina Żary stanowi załącznik nr 49 

do protokołu. 

 

Do punktu 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa  Lubuskiego 

na 2015 rok – druk nr 74/15, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna 

Pani Alicja Woźniak – Zastępca Dyrektora Departamentu Finansów. Czy są w tej sprawie jakieś 

wystąpienia klubowe? Nie ma. Bardzo proszę o przedstawienie opinii Przewodniczącego Komisji 

Budżetu i Finansów Pana Mirosława Marcinkiewicza.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

mają jakieś uwagi, pytania do tej kwestii? Nie ma. Zatem przystępujemy do głosowania. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały 
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budżetowej Województwa Lubuskiego na 2015 rok – druk nr 74/15, wersja 2, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony „T”. Jeśli ktoś jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

23 było za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Zatem Sejmik uchwałę podjął.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/72/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie  

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa  Lubuskiego na 2015 rok stanowi załącznik nr 53 

do protokołu. 

 

Do punktu 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej  Województwa 

Lubuskiego na lata 2015-2029 – druk nr 75/15, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna 

Pani Alicja Woźniak – Zastępca Dyrektora Departamentu Finansów. Czy są wystąpienia klubowe 

w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii bardzo proszę Przewodniczącego Komisji Budżetu 

i Finansów Pana Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jeszcze uwagi, pytania? Jeśli nie, to przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2015-2029 – druk nr 75/15, wersja 2, proszę podnieść rękę, 

nacisnąć przycisk  zielony „T”. Jeśli ktoś jest przeciwny, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Jeśli ktoś się wstrzymał, przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 25 radnych.  

Za było 25, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  
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Sejmik uchwałę podjął.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/73/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie  

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej  Województwa Lubuskiego na lata 2015-2029 

stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Do punktu 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego  

w roku 2015 dotacji celowych na prace konserwatorskie,  restauratorskie lub roboty budowlane 

przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa 

lubuskiego – druk nr 76/15. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny  

Sławomir Kulczyński – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej kwestii 

są wystąpienia klubowe bądź radnych? Nie ma. Bardzo proszę o przedstawienie opinii 

Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Pana Tadeusza Jędrzejczaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Tadeusz Jędrzejczak: Opinia 

Komisji jednomyślnie pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie 

opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy jeszcze ktoś 

z Państwa Radnych miałby w tej kwestii jakieś pytania? Nie, zatem przystępujemy do głosowania. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa 
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Lubuskiego w roku 2015 dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa 

lubuskiego – druk nr 76/15, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Jeśli ktoś jest 

przeciwny, proszę podnieść rękę, nacisnąć przycisk czerwony „N”. Jeśli ktoś się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych.  

Za było 26, przeciw nikt nie był, nikt się nie wstrzymał od głosu.  

Władysław Komarnicki podpowiedział mi, że punkt 19 został wycofany. Skrzętnie to odnotowuję 

i przystępujemy do punktu 20.     

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/74/15 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 kwietnia 2015 r. w sprawie  

udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2015 dotacji celowych na prace 

konserwatorskie,  restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków 

położonych na obszarze województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Do punktu 20. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Chciałbym zacząć 

od takiej smutnej okoliczności. Chciałbym Panu Radnemu Józefowi Kruczkowskiemu złożyć wyrazy 

głębokiego współczucia z racji śmierci Twojego ojca. Wiemy co znaczy brak ojca w życiu każdego 

nas i składam Tobie w imieniu całego Sejmiku wyrazy współczucia.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Czy ja mogę jeszcze zabrać głos?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego  Czesław Fiedorowicz: Tak, jeszcze w tym 

punkcie będzie możliwe zabranie głosu przez wszystkich radnych. Serdecznie Państwa zapraszam 

i przypominam o zgłaszaniu kandydatów XIII edycji konkursu „Lubuskiego Lauru Oświaty” i XVI edycji 

konkursu „Olimpu Lubuskiego” do dnia 20 maja. Jak Państwo wiecie my jesteśmy organizatorem 

i bardzo prosimy by inicjatywy, kandydatury zgłaszać. Przypominam o takim uciążliwym obowiązku 

złożenia w nieprzekraczalnym terminie do 30 kwietnia br. oświadczeń majątkowych. Druki 

są dostępne. Pani Aneta Stefan udziela wszystkim wyjaśnień, jeśli byłaby Pani Aneta Stefan, jest 

chyba już wszystkim znana Pani Aneta. Jeśli są wątpliwości w tej sprawie, zachęcam jednocześnie 

do praktycznej strony by składać elektronicznie wypełnione oświadczenia majątkowe, bo będziemy 
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musieli w każdym roku je składać więc łatwiej korzystać już z gotowej wersji. To nie jest złośliwość, 

ale charakter w jakim wypełniacie czasami Państwo te oświadczenie majątkowe, jest mało czytelny. 

Chciałem jednocześnie Państwa poinformować, że jest tutaj takie uzgodnienie dotyczące odbywania 

sesji o godz. 11:00. Mam świadomość obciążeń. Wiem o tym, że to jest dodatkowy dla wielu dzień 

urlopu, także ja korzystam zawsze na sesje Sejmiku z dnia urlopu i Sejmik odbywam. Inaczej kiedy 

ktoś prowadzi własną działalność albo też jest emerytem czy rencistą, to też odbywa się przez 

zaangażowanie jego własnego czasu. Staramy się przyjmować sugestie i bardzo proszę by uwagi 

dotyczące organizacji posiedzeń komisji kierować raczej do przewodniczących komisji. Nie chcę tutaj 

i nie mam takiej możliwości wkraczania władczego, jeśli chodzi o czas organizowania posiedzeń 

komisji. Zostawiam to przewodniczącym i być może w połowie roku zorganizujemy jakieś spotkanie 

z przewodniczącymi komisji by podsumować czy w tej kwestii są jakieś wątpliwości. Natomiast kwestie 

dojazdu wiem, że Państwo rozwiązujecie różnorako. Jest możliwość, kiedy to jest poza siedzibą 

Sejmiku, by były wystawiane delegacje. Jedni z Państwa z tego korzystają, inni z Państwa z tego 

nie korzystają, nie ma przymusu, kiedy jest taka możliwość by z diety korzystać, ale na temat diet 

będziemy w innym czasie rozmawiali. Bardzo proszę jednak o dyscyplinę dotyczącą kworum 

na posiedzeniach komisji, bo zdarzają się takie sytuacje, gdzie ktoś jednak musi poświęcić swój czas, 

ale bez powiadomienia innych nie mamy kworum. Proszę o taką dyscyplinę, nie powiem, że to jest 

jakiś bardzo generalny problem, ale zdarzają się takie przypadki i proszę do mnie nie kierować, 

musimy się zorganizować wewnątrz komisji i ta solidarność wewnątrz komisji musi się odbywać. 

Zachęcam przewodniczących komisji do zaplanowania terminów posiedzeń komisji. Staramy 

się by sesje odbywały się już w tej chwili zgodnie z planem posiedzeń, który jest wyłożony do Państwa 

wiadomości. Przypominam, że następna sesja będzie 11 maja i pamiętajmy o tym, że często jest tak, 

że po Zarządach, które odbywają się tuż przed posiedzeniem musimy zaopiniować dodatkowe 

materiały. Jak Państwo widzicie staram się korzystać z tej formy, by takie ostatnie ważne rzeczy 

obradować, czy też opiniować w trakcie posiedzeń Sejmiku i myślę, że to się jakoś ze sobą 

już bilansuje. Bardzo jednocześnie proszę wszystkich Państwa Radnych i będę rozmawiał 

indywidualnie i nie chcę nikogo tutaj publicznie wytykać, jeśli chodzi o rozliczanie delegacji, które 

zostały przeze mnie podpisane. Czyli ja jak Państwo wiecie bez zwłoki podpisuję delegacje, ale jeśli 

ona jest już podpisana to bardzo proszę o bezzwłoczne złożenie rozliczonej delegacji w Biurze 

Sejmiku. O taką dyscyplinę bardzo Państwa poproszę. Poproszę również Państwa o dobrą 

komunikację. Jeśli z jakichś ważnych powodów ktoś z Państwa Radnych w imieniu własnym, w imieniu 

Sejmiku, w imieniu klubu radnych, w imieniu komisji chciałby złożyć kondolencje, by te rzeczy zgłaszać 

w Sejmiku. Prosiłbym tutaj o pewne poskramianie się mimo wszystko. Wiemy o tym, że wtedy kiedy 

to dotyczy wypłat za pieniądze publiczne, no to powinna nas cechować pewnego rodzaju 

wstrzemięźliwość, choć nie jest to wcale zachęta do tego by nie solidaryzować się z osobami, które 
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tego rodzaju smutne przypadki dotknęły. Raz jeszcze przypominam, że w dniu 17 maja jest 

Ogólnopolska Pielgrzymka Samorządu Terytorialnego i proszę się zgłaszać, zapraszam, ale nie 

będziemy robili listy tych, którzy na pielgrzymkę idą, albo listy tych, którzy na pielgrzymkę nie idą. 

Nie będziemy dzielili, po prostu to jest Państwa, tak są wolne miejsca, są jeszcze ostatnie wolne 

miejsca na pielgrzymkę na Jasną Górę. Proszę się zapisywać i z tego co wiem to chyba cała nie jest 

na kolanach pielgrzymka. Chyba nie cała. Bardzo teraz chciałbym Państwa prosić o uwagę 

i podziękować chciałbym Panu Prezydentowi Jackowi Wójcickiemu. Panie Prezydencie dziękujemy, 

że w tym dniu Urząd należał do Sejmiku. Poczuliśmy się tutaj bardzo swojsko, widać wpływało 

to też na nastrój i  Władysław Komarnicki mówi, że to nie ostatni raz jest tutaj na sesji Sejmiku, 

a Władysław Dajczak mówi, że będzie niespodzianka jeszcze jakaś, ale to się za chwilę dowiemy. 

Panie Prezydencie bardzo dziękujemy, że ta sesja Sejmiku się tu odbyła i myślę, że w ten sposób 

Sejmik dołożył cegiełkę do rozwoju drugiego miasta stolicznego. Przepraszam za drugiego, bo dwa 

są miasta stoliczne, do rozwoju drugiego miasta stolicznego, czy pierwszego w Gorzowie stolicznego 

i w ten sposób dzięki Sejmikowi też wiele spraw dostanie szwungu. Bardzo Panie Prezydencie 

dziękuję. I teraz Pan Radny Balcerzak chciałby zabrać głos. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, króciutko. W dniu 

16.03.2015 na sesji  została powołana Komisja doraźna ds. Produktów Tradycyjnych  i Regionalnych. 

Skład tej Komisji jest następujący: Klaudiusz Balcerzak – Przewodniczący, Franciszek Wołowicz – 

Wiceprzewodniczący Komisji, Pani Grażyna Dereń – członek, Pani Małgorzata Barbara Gośniowska-

Kola – członek, Pan Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski – członek. Drodzy Państwo, to jest bardzo 

ważna Komisja, bo to jest walka o dobrą polską żywność, tradycyjną, regionalną i ekologiczną. 

Króciutko przypomnę, że Polacy tracą na żywność 27% – 250 mld zł. To jest bardzo duża kwota. 

Na ekologiczne produkty tracimy 3 euro, Europa 200. Największy rynek jest prawda w Unii 

Europejskiej, a w Polsce w Warszawie. Mam nadzieję, że tym samolotem z Babimostu kiedyś lubuska  

żywność ekologiczna będzie ekspediowana na rynek warszawski. Dziękuję i będziemy walczyć 

w imieniu konsumentów, bo jak będziemy skutecznie walczyć to, mam zaszczyt siedzieć obok Pani 

Dyrektor Osińskiej, która będzie miała mniej problemów w służbie zdrowia. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Wyroby wędliniarskie 

Balcerzaka są bardzo dobre. Szanowni Państwo, pragnę poinformować i doprecyzować,  że następna 

sesja jest dzień po wyborach. Obudzimy się w nowej Polsce, 11 maja, jak zawsze po wyborach.  

Przystępujemy do 21 punktu – radosnego zamknięcia obrad VI sesji Sejmiku. Teraz jeszcze raz się 

zbiera Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa w  201.    

 




